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25. 4. 2015 Karolín – požehnání nově  
opravené kapličky a posvěcení dřevěné  
sošky sv. Karla Boromejského.



 1 AKTUALITY

DŮLEŽITÁ TELEFONNÍ ČÍSLA PŘI PORUCHÁCH NA INŽENÝRSKÝCH SÍTÍCH A STRÁŽNÍK
•  Plyn – poruchy – tel. 1239
•  Elektřina – poruchy – tel. 800 225 577

•  VTS – tel. 516 432 598, 733 527 835, 734 276 470
 Poruchy vodovod  – tel. 734 658 886
 Poruchy kanalizace  – tel. 737 527 626•  Strážník – 515 557 624, 773 976 563
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OZNÁMENÍ O UZAVÍRCE
Úplná uzavírka silnice II/379 v úseku místní části Blansko – Lažánky.
Doba trvání:   Termín od 6. 6. 2015 (sobota) do 7. 6. 2015 (neděle)
   Náhradní termín od 13. 6. 2015 (sobota) do 14. 6. 2015 (neděle)
Důvod:  Pokládka obrusné vrstvy na silnici
Objízdná trasa:  Blansko – Olomučany – Rudice (obousměrně)

Vážení spoluobčané,
   zdravím Vás v prvních dnech měsíce 

června. Maturanti mají za sebou jednu ze svých 
velkých životních zkoušek, těm úspěšným 
ze srdce gratuluji. Pokud se však některým 
na poprvé nezadařilo, bude potřeba zatnout 
zuby, dostudovat, co jste nestihli, nadechnout se 
a na druhý pokus se předvést v tom nejlepším 
světle. Držím pěsti.

Ostatní školou povinní mají před sebou po�
slední měsíc školního roku a možnost po opravit 
známky, ať vysvědčení je co nejlepší. A plány 

na prázdniny se mo�
hou začít spřádat. Rá�
da bych přidala jeden 
tip, jak strávit pěkný 
týden v Moravském 
krasu. Možná již víte, 
kdo je šnek Krasík. 
Těm co ho však ještě 
neznají, bych jej ráda 

krátce představila. Světlo světa spatřil v loňském 
roce, kdy se Moravský kras stal pohádkovým 
královstvím. Šneček Krasík jím putoval a zažil 
spoustu dobrodružství. Ty potom slovenský spi� spi�
sovatel Slavomír Szabó zapsal, jeho bratr Zsolt 
Szabó ilustroval a byla na světě pěkná knížka 
Dobrodružství šneka Krasíka. Také u nás se 
zastavil a vznikla pohádka „Jak šneček Krasík 
zachránil hraběte a kočího“. Tuto pohádkovou 
knížku je možné zakoupit v informačním centru.

Protože je šneček aktivní a myslí na rodiny 
s dětmi, pro letošní rok vymyslel, jak právě jim 
zpříjemnit týden v Moravském krasu. Vzniklo 
sedm tras na Krasíkovy výlety a jedna je prá� na Krasíkovy výlety a jedna je prá�
vě u nás, trasa zámeckým parkem, spojená 
s poznáváním, tajenkou a na konci nalezeným 
pokladem. Od poloviny června budou v poklad�
ně rájeckého zámku připraveny pracovní listy, 
na nichž najdete odkaz také na ostatní Krasí� najdete odkaz také na ostatní Krasí�
kovy výlety. 5 výletů je pěších, z toho 2 trasy 

krátké s koncem na zámku (Blansko, Rájec), 
3 trasy přírodou, 1 vyjížďka na koloběžkách 
a 1 tvoření pro děti (odlévání mýdel a svíček 
v Lažánkách). Věřím, že se Vám výlety budou 
líbit a připraví Vám příjemně strávené chvíle. 
Za zmínku jistě stojí, že obdobně, tentokrát 
slimáčik Krasko, putuje po Slovenském krasu.

Krásné počasí provázelo měření Karolínské�
ho modřínu, požehnání nově opravené kapličky 
v Karolíně a svěcení dřevěné sošky sv. Karla 
Boromejského, kterou pro Karolín vyřezal a vě�
noval pan Stloukal z Rájce�Jestřebí. 

Víkendu netradičních sportů naopak počasí 
příliš nepřálo, přesto však zapálení pro hru 
a soutěživost sportovce na hřiště přivedlo. Spor�
tovní klub Triangl, o. s. ve spolupráci s Gymná�
ziem Rájec�Jestřebí a městem Rájec�Jestřebí 
pořádali závody ve hře Kin�ball, Speedminton, 
Kubb a v Holešíně Jarní cyklistický biatlon. Hráči 
si turnaje patřičně užili, někteří schvácení, jiní 
méně, ale všichni s úsměvem na tváři a to je 
hlavní. Velice se mi líbila příjemná sportovní 
atmosféra, a proto se již nyní těším na další 
ročník a dávám si závazek, že se tentokrát 
alespoň v některém z turnajů zúčastním aktivně. 

Využijeme určitě i zkušenosti ze seminářů 
na téma netradiční sporty, které jsme absolvovali 
při návštěvě našich projektových partnerů 
v Litvě. Načerpali jsme nové informace, sez�
námili jsme se s dalšími sporty, které Vám 
rádi při další příležitosti představíme. Věříme, 
že koncem projektu Comenius Regio nekončí 
partnerství města Biržai a našeho města, ani 
přátelství, které jsme navázali.

Přeji Vám klidný předprázdninový měsíc, 
těším se na setkání na některé z dalších akcí, ať 
sportovních, kulturních či společenských, třeba 
v pojízdném letním kinu. Jsem zvědavá, který 
z nabízených filmů u Vás zvítězí.

Mgr. Romana Synakieviczová, starostka

ZPRÁVY Z RADNICE
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ÚDRŽBA VZROSTLÝCH STROMŮ NA HRÁZI

V letních měsících bude na hrázi podél 
řeky Svitavy probíhat údržba vzrostlých stromů. 
Provedou se zdravotní, redukční a bezpečnostní 
řezy cca 64 ks stromů a dojde k výměně 11 ks 
bezpečnostních dynamických vazeb (odstra�
nění starých nevyhovujících vazeb a instala�
ce nových vazeb GLESTEIN�Gemini S 7/28, 
nosnost 3,9 t). Případné kácení vzrostlých 
stromů bude provedeno v době vegetačního 
klidu. Je to období přibližně mezi 1. listopadem 
a 31. březnem. Jedná se o čas, kdy se většina 
stromů nachází ve stavu od opadu listí do doby 
rašení.
 
Zdravotní řez – zdravotním řezem stromů se 
odstraňují především větve suché, mechanicky 
poškozené, zlomené, nevhodně postavené, 
málo vitální a nemocné.

Řez bezpečnostní – jedná se o minimalizaci 
zdravotního řezu s účelem zajištění provozní 

bezpečnosti. Odstraňují se větve suché, me�
chanicky poškozené či zlomené.

Redukční řez – je řezem zaměřeným na cel�
kovou nebo jednostrannou redukci stromu ko�
runy. Především jde o stromy v blízkosti domů, 
v ochranném pásmu elektrického vedení, stromy 
nakloněné, nebo stromy s výrazně asymetrickou 
korunou. Jedná se ovšem o druh řezu, který 
může strom hodně poškodit, měl by se proto 
provádět postupně a v co nejmenší míře.

Všeobecně platí, že zdravotní, bezpeč-
nostní a redukční řez se provádí především 
v době vegetace, kdy jsme schopni rozlišit, 
které větve jsou suché, málo vitální a ne-
mocné a kdy na něj dřeviny mohou nejlépe 
reagovat.

Zdeněk Vašíček
místostarosta

ZPRÁVY Z RADNICE



 4 INFORMACE Z MĚSTSKÉ POLICIE

ÚŘEDNÍ HODINY MĚSTSKÉ POLICIE

pondělí  8 – 9 h, 15 – 17 hodin
středa  8 – 9 h, 15 – 17 hodin 

Občané mohou kdykoliv kontaktovat 
strážníka na telefonním mobilním čísle: 
773 976 563 nebo na e�mailové adrese:  
straznik@rajecjestrebi.cz
Jakékoliv podněty ze strany občanů k výkonu 
služby (zaměření) jsou vítány.

Str. Antonín Kotlán, MP Rájec-Jestřebí

POLICEJNÍ ZÁPISNÍK

ZAPOMNĚL ZAVŘÍT OKÉNKO
BLANENSKO: Za škodu v řádu desetitisíců 
může troufalost zloděje i lehkovážnost po-
škozeného.

Blanenští policisté aktuálně řeší případ ne�
pozorného řidiče, kterého doposud neznámý 
zloděj koncem minulého týdne v Rájci�Jestřebí 
připravil o čtyřiašedesát tisíc korun. Jedena�
dvacetiletý nešťastník se zřejmě domníval, 
že přihrádka v palubní desce firemní dodávky 
poskytne jeho peněžence s nezanedbatelným 
finančním obnosem dostatečné bezpečí. Sám 
však troufalému nenechavci obrazně řeče�
no nahrál tím, že u zaparkovaného a řádně 
uzamčeného auta nechal nedbale pootevřené 
okénko. Otvor drzému pachateli stačil k tomu, 
aby si vůz bez použití násilí otevřel. Pak už 
stačilo jen prohledat interiér kabiny a s tučným 
nálezem v podobě nadité portmonky z místa 
činu nepozorovaně zmizet. V souvislosti s výší 
škody, kterou pachatel krádeže svým jednáním 
způsobil, mu po dopadení hrozí až pětiletý trest 
odnětí svobody.

ŘÍDILI ZFETOVANÍ
BLANENSKO: Hned čtyři výtečníci usedli 

o víkendu za volanty svých aut pod vlivem 
drog.  

Rájec�Jestřebí, Voděrady, Lipůvka a Blan�
sko jsou místy, kde o víkendu policisté zastavili 
šoféry ovlivněné různými návykovými látkami. 
Mezi provinilci za volanty byla i jedna žena. 

Z jejího doznání vyplynulo, že se jí zachtělo řídit 
už pár hodin po vykouření marihuany a šňupání 
pervitinu. Stejné drogy odhalil test i ve slinách 
pětatřicetiletého muže, který na blanenské sil�
nice vyjel se svou škodovkou ohrožovat zdraví 
a životy ostatních účastníků silničního provozu. 
To zastavený sedmadvacetiletý tanečník zase 
bez váhání hlídce přiznal požití extáze, ale 
následné lékařské vyšetření omítnul. Nejpro�
blémovějším víkendovým případem se však jeví 
troufalost šestadvacetiletého muže ze Svitávky. 
Ten byl už po několikáté zastaven zfetovaný a to 
i přes úřední zákaz vykonávání této činnosti. 
Výtečník jezdící ve Fiatu Punto navíc nevlastní 
žádné řidičské oprávnění. Všichni kontrolovaní 
provinilci se tak aktuálně budou muset zod�
povídat z trestného činu ohrožení pod vlivem 
návykové látky, kdy jim naše právní předpisy 
hrozí až jedním rokem stráveným ve vězení.

NÁSILÍ NIC NEŘEŠÍ
BLANENSKO: Neděle se neobešla bez vý-
tržností. Policisté museli zasahovat ráno 
i večer.  

Hned dva případy výtržnictví museli o právě 
uplynulém víkendu řešit blanenští policisté. 
Hlavním aktérem první potyčky byl jednatřice�
tiletý muž, který v neděli nad ránem zaútočil 
před jedním z barů v Rájci�Jestřebí fackami 
na devětadvacetiletou ženu a její o pět let mladší 
sestru. Útočníkovy výpady se tu naštěstí i obešly 
bez zranění. Mladší z obětí však násilník povalil 
na zem a během incidentu jí navíc roztrhl ozdob�
ný řetízek. O sedmnáct hodin později narušil klid 
nedělního podvečera jiný výtržník. Tentokrát 
musela policejní hlídka zasahovat v baru přímo 
v Blansku, kde se jedenačtyřicetiletý host roz�
hodl po svém řešit osobní zášť k o šestnáct let 
staršímu muži. Tohoto nejprve několikrát udeřil 
pěstí přímo do obličeje. Když napadený upadl, 
snažil se ho útočník ještě kopnout do hlavy. 
Výsledkem pak bylo zranění na pravé stra�
ně obličeje oběti v podobě roztrženého obočí 
a různých pohmožděnin ve tváři. Pachatelům 
takovéto trestné činnosti, při které se dopouštějí 
porušování platných zákonů, hrozí naše právní 
předpisy až dvouletým vězením.

por. Mgr. Petr Nečesánek
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Město Rájec-Jestřebí ve spolupráci s Obchodní akademií 
a Střední zdravotnickou školou Blansko 

oznamuje vyhlášení veřejné sbírky 
na 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Náš kolega a spoluobčan Libor Mašát, 47 let, angličtinář a tělocvikář, onemocněl 
amyotrofickou laterální sklerózou (ALS). 

Jedná se o poměrně vzácné, neléčitelné, progresivní a fatální onemocnění nervového 
systému způsobující degeneraci a ztrátu buněk, které ovládají vůlí řízené svalové pohyby.  
Psychické a mentální schopnosti však zůstávají plně zachovány.  

Pro ALS neexistuje žádná známá léčba. Dostupné léky se zaměřují především na 
zmírnění obtíží a prevenci komplikací. 

Byli bychom velmi rádi, kdyby se podařilo alespoň částečně zpomalit postup choroby, 
aby měl náš kolega možnost co nejdéle zůstat aktivním a aby mohl předávat své znalosti 
a zkušenosti dalším studentům. 

Pomozte prosím Liborovi v boji s časem. Děkujeme. 

Město Rájec-Jestřebí se rozhodlo vyhlásit od 1. 9. 2014 veřejnou sbírku ve prospěch 
Mgr. Libora Mašáta k pokrytí nákladů na léčbu ALS nehrazené z jiných zdrojů (zdravotní 
pojištění atd.) – zejména na dostupné léky, zdravotní, rehabilitační a lázeňskou péči, 
masáže, zdravotní a kompenzační pomůcky apod.  

 

číslo transparentního účtu pro finanční pomoc 

107-8138960297/0100 

POMOC LIBORU MAŠÁTOVI
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masáže, zdravotní a kompenzační pomůcky apod.  

 

číslo transparentního účtu pro finanční pomoc 

107-8138960297/0100 

POMOC LIBORU MAŠÁTOVI

Město Rájec-Jestřebí ve spolupráci s Obchodní akademií 
a Střední zdravotnickou školou Blansko 

oznamuje vyhlášení veřejné sbírky 
na 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Náš kolega a spoluobčan Libor Mašát, 47 let, angličtinář a tělocvikář, onemocněl 
amyotrofickou laterální sklerózou (ALS). 

Jedná se o poměrně vzácné, neléčitelné, progresivní a fatální onemocnění nervového 
systému způsobující degeneraci a ztrátu buněk, které ovládají vůlí řízené svalové pohyby.  
Psychické a mentální schopnosti však zůstávají plně zachovány.  

Pro ALS neexistuje žádná známá léčba. Dostupné léky se zaměřují především na 
zmírnění obtíží a prevenci komplikací. 

Byli bychom velmi rádi, kdyby se podařilo alespoň částečně zpomalit postup choroby, 
aby měl náš kolega možnost co nejdéle zůstat aktivním a aby mohl předávat své znalosti 
a zkušenosti dalším studentům. 

Pomozte prosím Liborovi v boji s časem. Děkujeme. 

Město Rájec-Jestřebí se rozhodlo vyhlásit od 1. 9. 2014 veřejnou sbírku ve prospěch 
Mgr. Libora Mašáta k pokrytí nákladů na léčbu ALS nehrazené z jiných zdrojů (zdravotní 
pojištění atd.) – zejména na dostupné léky, zdravotní, rehabilitační a lázeňskou péči, 
masáže, zdravotní a kompenzační pomůcky apod.  

 

číslo transparentního účtu pro finanční pomoc 

107-8138960297/0100 

POMOC LIBORU MAŠÁTOVI
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V KOSTELE VŠECH SVATÝCH V RÁJCI  
V NEDĚLI 21. 6. 2015 V 15 HODIN 

VSTUPNÉ DOBROVOLNÉ

ÚČINKUJÍ: 
MICHAELA MEDUNOVÁ 

ELIŠKA BRODECKÁ 
VERONIKA SYCHROVÁ

HOSTÉ: 
Martin Sobol 

Smyčcový soubor 
Jazz quartet Rumena Jančeva 

SRDEČNĚ VÁS ZVEME NA  
FLÉTNOVÝ RECITÁL
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Český svaz chovatelů ZO Rájec-Jestřebí 
Vás srdečně zve na  

Výstavu drobného zvířectva  4.–5.7.2015 
která se koná v areálu chovatelů v Rájci-Jestřebí  

sobotu 4. července od 8.00 hod-18.00 hod.      neděli 5. července od 8.00 hod-15.00hod. 

Tombola a občerstvení,prodej chovatelský potřeb a krmiv zajištěno. 

www.zocschrajecjestrebi.websnadno.cz 
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Čtvrtek 4. 6. 2015  19.30 h
Státní zámek Rájec nad Svitavou

CONCENTUS MORAVIAE
XX. ročník Mezinárodního hudebního festivalu 
13 měst.Vystoupí Bruno Helstroffer na theorbu. 
Vstupné 200 Kč/100 Kč

Pátek 5. 6. 2015 9 a 10 h
dětské oddělení knihovny

STRAŠPYTÝLEK A KRÁLOVNA NOCI
Pasování prvňáčků na rytíře pohádkového krá�
lovství. Akce pro školu.

Neděle 7. 6. 2015 15 h
zámecká kaple

KONCERT V ZÁMECKÉ KAPLI
Vystoupí žáci ZUŠ

Pondělí 8. 6. 2015 17.30 h
sál K – áčko

„KŘÍŽOVÉ KAMENY NA BLANENSKU“
Klub seniorů pořádá přednášku Mgr. Evy Neča�
sové. Vstupné dobrovolné.

8.6.– 25. 6. 2015  výstavní síň knihovny
MÁ VLAST CESTAMI PROMĚN

� putovní výstava přináší svědectví o zvele�
bování opomíjených míst a objektů v sídlech 
a krajině. O proměnách chátrajících staveb 
v důstojné objekty s užitečnou náplní, o zkrášle�
ných náměstích a návsích, o rekonstruovaných 
nádražích, zachráněných sakrálních stavbách 
a znovuoživené přírodě.

Pátek 12. 6. 2015 21.30 h 
tréninkové fotbalové hřiště

LETNÍ KINO POD HVĚZDAMI
Město Rájec�Jestřebí a Biograf Láska Vás sr�
dečně zvou na promítání filmu, který jste si sami 
vybrali. Vstupné 50 Kč. Občerstvení zajištěno.

Sobota 13. 6. 2015 8 – 15 h
Sládkovy rybníčky

DĚTSKÝ RYBÁŘSKÝ DEN
Pořádá místní organizace Moravského rybář�
ského svazu Rájec�Jestřebí.
Děti si vyzkouší rybářské štěstí s vlastním nebo 
od pořadatelů vypůjčeným náčiním. Je při�
pravena řada her a soutěží. Pro všechny děti 
i hodnotný dárek. Posezení s občerstvením pro 
dospělé je zajištěno. Zájemci si budou moci 
ulovené ryby odkoupit.

Středa 17. 6. 2015 19.30 h
Státní zámek Rájec nad Svitavou

CONCENTUS MORAVIAE
XX. ročník Mezinárodního hudebního festivalu 
13 měst Vystoupí Goeyvaerts String Trio. 
Vstupné 200 Kč/100 Kč

Sobota 20. 6. 2015 21 h
letní kino Rájec-Jestřebí

PINK FLOYD – DISTANT BELLS
Nejvěrnější český revival. 
Neděle 21. 6. 2015 15 h

kostel Všech svatých
FLÉTNOVÝ RECITÁL

Vystoupí: Eliška Brodecká, Michaela Medunová, 
Veronika Sychrová a hosté

26. 4. – 17. 6. 2015 galerie Kruh
SOUZNĚNÍ

Výstava zahradní keramiky Veroniky Hejha�
lové a obrazů a dřevěných plastik Zdeňka 
Macháčka ml.

21. 6. – 29. 7. 2015 galerie Kruh
ZUZANA HONSOVÁ – OBRAZY

Výstava obrazů pražské výtvarnice Z. Honsové 
doplněná o autorské šperky a drobně umělecké 
a dekorativní předměty. 

Komenského 620, 679 02 Rájec�Jestřebí
Tel.: 516 432 191
e�mail: informace@rajecjestrebi.cz

www.rajecjestrebi.cz
Otevírací doba červen – srpen:

   9.00 –18.00
polední přestávka: 12.00 –12.30

Informační a vzdělávací 
centrum města Rájec-Jestřebí
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MĚSTSKÁ KNIHOVNA INFORMUJE

Ze světové literatury jsme nakoupili:
ZEVINOVÁ, G.: Příběhy opředený život  

A. J. Fikryho
MURAKAMI, H.: Kronika ptáčka na klíček
PAMUK, O.: Tichý dům 

Z tvorby českých autorů doporučujeme:
SOUKUPOVÁ, P.: Pod sněhem
ŠPIČKOVÁ, I.: Ztraceno v písku

Z naučné literatury pro každého něco:
LENDEROVÁ, M.: Vše pro dítě! Válečné dětství 

1914 –1918
HOŘEJŠ, M.: Jiří Kristián Lobkowicz
SCHULICK, P.: Zázvor

Detektivky
CARLSSON, Ch.: Neviditelný muž ze Salerma
KERR, P.: Muž bez dechu

V pondělí 4. května se v městské knihovně 
setkali Mocní a ubozí markrabství moravského, 
Policie Modrava a česká detektivka. Jak spolu 
tyto věci souvisí? Jednoduše. Autorkou historic�
kých románů z 12. a 13. stol., českých detektivek 
a scénářů k několika dílům seriálu Policie Mod�
rava je spisovatelka Naďa Horáková. A právě 
tato milá dáma navštívila naši literární kavárnu.

Přijela k nám z obce Mutěnice, místa, které 
je stejně velké jako Rájec, a honosí se 50 vinný�
mi sklepy. Paní Horáková je učitelkou dějepisu 
a českého jazyka. K historii, literatuře a čtení 
má tedy již do dob studií velmi blízko. Agatha 
Christie a Ed McBain byli jejími oblíbenými 
autory detektivek. V mládí napsala několik de�

UPOZORNĚNÍ: PŮJČOVNÍ DOBA KNIHOVNY O PRÁZDNINÁCH

V MĚSÍCI ČERVENCI BUDE KNIHOVNA Z DŮVODU REVIZE UZAVŘENA

SRPEN:  Odd. pro děti Odd. pro dospělé
  Po  13 –16 h Po  16 –18 h
  Čt 13–16 h Čt    9 –11  16 –18 h

Z NOVÝCH KNIH
Blíží se prázdniny, přijďte si vybrat čtení na dovolenou. Náš stručný přehled vám nabízí první 

pomoc. Více knih pak naleznete na http://katalog.rajecjestrebi.cz.

MILÉ SETKÁNÍ

Literární kavárna se spisovatelkou Naďou Horákovou

Nezapomeňte, že knihy si můžete sami z domova prodloužit i zarezervovat. Postup najdete na 
našich webových stránkách.

Vernisáž výstavy se uskuteční v neděli 21. 6. 
2015 v 15 hodin.
Obě výstavy jsou přístupné na Státním zámku 
Rájec nad Svitavou v úterý – neděli v době 10 
až 16 hodin.

4. – 5. 7. 2015 AREÁL CHOVATELŮ
VÝSTAVA DROBNÉHO ZVÍŘECTVA

Pořádá Český svaz chovatelů ZO Rájec�
Jestřebí
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Nejúspěšnější dětské knihy
Pomalu se blíží léto, krásné dny plné slunce. 

Čas dovolených, doba prázdnin. Jak ale zaba�
víme dva měsíce naše děti? Zkuste jim půjčit 
nebo koupit zajímavou knihu! 

Anketa SUK – čteme všichni mapovala ty 
nejlepší tituly z dětské literatury. Hlasovali kni�
hovníci, učitelé i děti.

Kluky a děvčata nejvíce zaujali:
1. Jeff Kinney: Deník malého poseroutky
2. Jan Lebeda: Medovníček a řeka Modrávka
3. Zdeněk Svěrák: Tři bratři

Cenu knihovníků získali:
1. Miloš Kratochvíl: Prázdniny blbce č. 13

2. Petra Soukupová: Bertík a čmuchadlo
3. Pavel Čech: Velká knižní záhada

Cena učitelů byla udělena:
1. Ivona Březinová: Útěk Kryšpína N.
2. Renáta Fučíková: Jakub a hvězdy
3. Radek Malý: Moře slané vody
4. Mária Neradová: Jak velbloud potkal ťavu
5. Petr Sís: Pilot a Malý princ

Porota udělila i Cenu Noci s Andersenem 
– cenu dětí, které nocovaly v dubnu v knihov�
nách. Klukům a holkám se nejvíce líbily příběhy 
Ducháčkovic rodiny.

Téměř všechny uvedené tituly si můžete 
půjčit v naší městské knihovně. Jistě potěší 
děti i dospělé, kteří svým ratolestem večer čtou. 

ČTEME VŠICHNI

tektivních povídek a nyní už je osvědčenou 
autorkou Původní české detektivky v brněnském 
nakladatelství Moba. 

Jeden její napínavý příběh si přečetl režisér 
Jaroslav Soukup a zaujal jej natolik, že paní 
Horákovou oslovil s nabídkou napsat scénář 
k televiznímu seriálu. V roce 2011 se v hlavě 
autorky zrodil major Koutný, Jana Vinická a Ka�
mil, benjamínek policejní stanice v Kašperských 
horách. Po odvysílání prvního dílu odsunula te�
levize Nova seriál do archivu a přišel na řadu až 
nyní. Šumava a poklidné řešení případů – oproti 
americkým krvákům – zřejmě diváky oslovilo 
a připravuje se další pokračování.

Napsat detektivku prý trvá tři měsíce, napsat 
historický román, to je mnohem namáhavější. 
Paní Horáková se v poslední době ve svých 
příbězích zaměřila na Markrabství moravské 

a především život měšťanů a obyčejných lidí, 
kteří bydlí v Brně a okolí. Takových románů 
je v české literatuře málo. Každý příběh ale 
vyžaduje prostudování mnoha dobových mate�
riálů, proto musí milovníci historických příběhů 

na nový titul čekat déle.
Ale nebojte se: po románech Brněn�

ské Židovky, Ženy na pranýři a Brněnské 
nevěstky už leží paní Horákové na stole 
Jeptiška pro markraběte. Vyjde na podzim, 
takže se máme opět na co těšit.

Paní Horáková navštívila naše město 
ještě 11. května jako porotce v literární 
soutěži Píši, tedy jsem. Obě milá setkání 
nás příjemně naladila a věřím, že mnohé 
i nalákala k četbě napínavých příběhů ze 
současnosti i dávné minulosti. 
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různých změn v tom určitém záběru. 
Technici si ale se všemi problémy doká�
zali skvěle a rychle poradit. Byl tam na�
příklad okamžik, kdy strom vrhal na pole 
moc velký stín, tak donesli dvou až 
třímetrové plátno, které polovinu stínu 
zakrylo.

Samotné natáčení na nádvoří rájec�
kého starého zámku probíhalo tak, že 
se přinesla kamera, režisér se poptal, 
zda jsou všichni na svém místě, nám 
pokynul, abychom byli potichu, a začalo 
se. Nahlásil: „Klapka, kamera, akce!“ 
Paní klapla klapkou a už to běželo. 
Celý záběr se vydařil. Během něj se 
ozvaly dva ohlušující výstřely, které byly 
samozřejmě plánované, a poté režisér 
řekl: „Stop!“ A záběr byl hotov. Natáčení 
tohoto záběru a jeho upravování trvalo 
zhruba dvacet minut.

Naši malou exkurzi na natáčení 
seriálu, který brzy uvidíme v televizi, 
domluvila paní učitelka Nováková s pro�
dukční ČT, paní Mgr. Popovičovou. 

Děkujeme.
Jan Kužel, Sekunda, 
Gymnázium Rájec-Jestřebí

ZÁŽITKY Z NATÁČENÍ

Ve středu 22. 4. 2015 se naše třída – sekunda rájeckého gymnázia – zašla podívat, jak probíhá 
natáčení českého seriálu Četnické trampoty, ve kterém mimo jiné vystupuje i herec Pavel Zedníček.

Má očekávání ohledně natáčení se potvrdila. Všichni křičeli přes celé natáčecí pole ohledně 

Dne 3. 5. 2015 jsme se čtyři 
studentky Gymnázia v Rájci�
�Jestřebí, společně s dvěma 
učitelkami, vypravily až do da�
lekého Finska na závěrečnou 
schůzku projektu Comenius, 
kde jsme se setkaly jak s Finy, 
tak se studenty z Francie, Ně�
mecka, Španělska a Itálie. 

Projekt byl zaměřen na vědu 
a umění a my ve Finsku prožily 
opravdu skvělý týden. Město 
Raahe je sice hodně na severu, 

FINSKO NÁS PŘEKVAPILO!
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ale žádná velká zima tam neby�
la. A hlavně, celý den bylo světlo, 
což byl pro nás velký nezvyk, 
především při usínání. Bydlely 
jsme v hostitelských rodinách, 
kde jsme všechny byly oprav�
du spokojené. Několikrát jsme 
pracovně navštívily místní školy 
a také různá muzea. Jeden den 
jsme navštívily městečko Kalajo�
ki s krásnou pláží, další den jsme 
se byly podívat v hodinu vzdále�
ném Oulu, což je šesté největší 
město Finska. Ochutnaly jsme 
místní speciality, prozkoumaly 
okolí, malovaly graffiti, jezdilo nás 7 v autě pro 
5 a viděly jsme mnoho lidí, jak jí grilovaný párek 
zabalený v toaletním papíru (samozřejmě, že 
jedli pouze ten párek, ale i přesto to pro nás bylo 

neobvyklé). Všechny jsme si užily skvělý týden, 
poznaly spoustu nových lidí a určitě bychom se 
tam rády vrátily.

Hana Kotoučová
Gymnázium Rájec-Jestřebí, 2. ročník

REJ ČARODĚJNIC NA ZŠ 

Ve čtvrtek 30. dubna se proměnila tělocvična ZŠ v Rájci v čarodějnou školu. Žáci 
9. ročníků pod vedením třídních učitelů (p. uč. Nečase a p. uč. Poláka) připravili pro 
děti 1. až 5. tříd zábavné dopoledne. O půl desáté vypukla v tělocvičně přehlídka 

nejrůznějších masek, zejména čaroděj�
nic, kouzelníků a černokněžníků.  Zdařilé 
masky byly odměněny a poté se všichni 
oddali tanci a zábavným hrám. Na závěr 
byli oceněni i nejlepší tanečníci a spoko�
jeni a unaveni se pak vrátili do školních 
lavic. Doufáme, že si rej čarodějnic všichni 
užili a deváťákům děkujeme.

Mgr. Blanka Nezvalová

Ve středu 13. 5. jsme se se školou 
vydali do města Blanska na besedu 
„Šikana, kriminalita, drogy – obrana 
a prevence“. Přednášela nám zde zku�
šená právnička, která v současné době 
píše soudní posudky. Povídala o drogách 
a o tom, jak která působí. Uváděla nám 
konkrétní příklady. Dále pak o šikaně 
ve školách a o trestním stíhání mladist�
vých, opět i s názornými příklady z praxe. 
Docela mne zarazilo, že s mladistvými se 
zachází mírněji než s dospělými a že už 
není marihuana legální. Ale pozor! Nako�
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Na Zelený čtvrtek se v Centru Motýlek 
nejen cvičilo, ale i vyrábělo. Děti barvily kvě�

tináče a zdobily si je ubrouskovou technikou. Do něj si vyrobily 
zápich – kuřátko. Na ozdobení dveří si vyrobily dekoraci – jarní 
věneček. Všem šla práce od ruky a nakonec si s úsměvem 
odnášely svoje výrobky domů.

V pátek dopoledne jsme vyráběli zvířátka z kolíčků na prád�
lo. Zahlédnout bylo možné včelky, beránky, zajíčky. Z papírových 
roliček jsme 
vytvářeli ne�
tradiční vě�
nečky, které 
jsme si oz�
dobili jarními 
motivy. 

Kuličkiáda – 10. 4. 2015
Slunečné a teplé páteční odpoledne 10. dubna 

2015 se několik dětí se svými rodiči rozhodlo strávit 
na hřišti za rájeckou sokolovnou, aby zde poměřili 
své dovednosti ve cvrnkání kuliček do důlků. Menší 
děti si upravily pravidla dle svých představ, zahrály 
si kopanou, zaběhaly si a využily připraveného ob�
čerstvení. Dospělí si kuličky zahráli také a možná, 
že je to bavilo ještě více než jejich děti .

Velikonoční dílničky – 2. a 3. 4. 2015

nec i mladiství mohou jít do vězení a zločin se 
nevyplácí. Povídání bylo pěkné a poučné.

Jakub Hlaváček, 9. B 

V pondělí 11. 5. proběhlo slavnostní vyhod�
nocení 11. ročníku literární soutěže určené 
pro začínající spisovatele „Píši, tedy jsem“. 
Do soutěže přispěli svými literárními a slohovými 
pracemi čtyři žáci naší školy. Letošního ročníku 
se zúčastnilo celkem 8 škol a porota hodnotila 
téměř 60 prací. Ani v početné konkurenci se 
však naši žáci neztratili, ba naopak! Ve své 
kategorii (do 15 let) zvítězili jak v poezii, tak 
v próze. Pavla Klimková zaujala úvahou na téma 

„Těžký život pohádkové bytosti“ a dále subjek�
tivně zabarveným popisem „Milovaný les“. Její 
práce byly vyhodnoceny jako nejlepší. David 
Novák zvítězil v oboru poezie se svou originální 
básní „Kvalita“. 

Vyhodnocení proběhlo na městském úřadě 
za přítomnosti odborné poroty, paní starostky 
a vzácného hosta, paní spisovatelky Nadi Ho�
rákové. Součástí byla i velmi podnětná beseda 
s paní spisovatelkou.

Vítězům gratulujeme a přejeme jim i všem 
zúčastněným mnoho dalších úspěchů a přede�
vším radost z tvorby literárních děl.

Mgr. Martina Kalíková

KRONIKA – DUBEN 2015
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Zdravý a vyvážený jídelníček – 15. 4. 2015
Bebivita je tradiční německá značka ko�

jenecké a dětské výživy, která nabízí rodičům 
a jejich dětem vysokou kvalitu produktů, v mno�
ha chutných variantách, za příznivé ceny. Každý 
výrobek Bebivita obsahuje cenné živiny (vitami�
ny a minerály), které jsou přesně přizpůsobeny 
požadavkům dítěte. Bebivita nabízí ucelený 
sortiment dětské výživy od mléčné kojenecké 
výživy, mléčné kaše, příkrmy – jak zeleninové, 
masozeleninové, tak ovocné a v neposlední 
řadě čaje a šťávy. 

Velké množství maminek přišlo do Centra 
Motýlek ochutnat darované vzorky od Bebivity.

Bazárek – 18. 4. 2015
Centrum Motýlek uspořádalo na sále soko�

lovny již tradiční Bazárek. Konal se v sobotu 
18. dubna 2014 mezi 8 a 11.30 hod. 44 prodáva�
jících nabízelo oblečení a potřeby pro děti, obuv, 
těhotenskou módu, potřeby pro kojící matky 
a hračky. Náš  Bazárek je u nakupujících oblíben 
především z důvodu velkého výběru a přehledně 
rozděleného zboží dle pohlaví a velikostí. Příští 
je plánovaný na září 2015.

Den Země – 19. 4. 2015
V neděli 19. dubna jsme se vydali oslavit 

Den Země procházkou jarní přírodou. Naším 
cílem byla Černá Hora. Sešli jsme se před Soko�
lovnou a vyšli přes Luka do Jestřebí. V Jestřebí 
na hřišti byla první zastávka, kde přítomné děti 
vyzkoušely místní kolotoč i houpačky. Poté jsme 
pokračovali Jestřebím do Hájců, kde byla druhá 
zastávka, na které děti poznávaly různé rostliny. 
Třetí zastávka byla na kopci nad Jestřebím, kde 
si děti společně s maminkami zahráli hru na ve�
verky a kuny. Počasí nám přálo a zanedlouho 
jsme dorazili do Černé Hory, kde na nás v tam�
ním mateřském centru Veselá Beruška čekala 
paní Kateřina Musilová, která pro nás připravila 
pohoštění a prohlídku centra. Vraceli jsme se 
domů autobusem, unavení, ale spokojení.

Lesní pedagogika s Motýlkem a Lesy Města 
Brna – 24. 4. 2015

V pátek 24. dubna uspořádalo Centrum 
Motýlek společně s Lesy Města Brna procház�
ku spojenou se vzděláváním o lese, vztazích 
a procesech v něm probíhajících, tzv. Lesní pe�
dagogiku. Děti ve věku 1 –4 roky se za asistence 
„Mravence“ a pánů lesníků na cca 2 km dlouhé 
naučné stezce Babí lom dozvěděly mnoho více 



 15 CENTRUM MOTÝLEK

NABÍDKA CENTRA MOTÝLEK 
NA ČERVEN 2015

či méně známých skutečností z života 
v lese, pohrály si a především strávily slu�
nečné dopoledne v příjemné společnosti 
a krásné přírodě.

za Centrum Motýlek
Pavlína Neudertová

Předprázdninová procházka po žluté a červené do Ráječka
Centrum Motýlek zve rodiče s dětmi na výlet do přírody, za zvířátky 
a na dětské hřiště 
• 3. června v 15 hodin sraz na parkovišti u zámku
• Po turistické cestě do Ráječka, zpět po silnici nebo autobusem
• Informace: Pavlína Neudertová, pavlina.stejsk@seznam.cz, 

tel.: 605 129 727

Mimo uvedenou je služba zajištěna v Brně, Úrazová nemocnice,  
Ponávka 6, tel. 545 538 111. Úrazová nemocnice službu zajišťuje ve všední dny  
od 17.00 hodin do 7.00 hodin. O sobotách, nedělích a svátcích nepřetržitě 24 hodin.

 
Služba je sloužena od 8:00 – 13:00 hodin  

  6 .6. MUDr. Žilka Benešov, 19 516 467 313
  7. 6. MUDr. Adamová Letovice, Masarykovo náměstí 18 516 474 018
13. 6. MDDr. Keprtová Boskovice, Lidická 8 516 453 998
14. 6. MDDr. Potůček Blansko, Mahenova 13 516 419 538
20. 6. MUDr. Bočková Kunštát, nám. ČSČK 38  516 462 203
21. 6. MUDr. Fenyk Letovice, Tyršova 15 516 474 310
27. 6. MUDr. Grénarová Boskovice, Růžové nám. 16  774 710 550
28. 6. MUDr. Hanáková Blansko, Pražská 1b 516 418 788

ČERVEN 2015

ROZPIS STOMATOLOGICKÉ LSPP
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OHLASY

Karolín: Alois Kejík, Ing.

VÍTÁNÍ ČAROVNÉHO JARA

Malebná atmosféra lesů, vod a strání 
v jestřebských Hájcích se na poslední dubnový 
večer proměnila v ohnivě dynamickou a rušnou 
lokalitu plnou rodin s dětmi. Tradičního Pálení 
čarodějnic se zhostil Sbor dobrovolných hasičů 

Jestřebí, který zajistil vatru i se symbolickou 
figurínou čarodějnice, skvělé občerstvení ve sta�
nu, ale i zábavu a posezení pro téměř stovku 
jestřebských občanů a jejich přátel. Zpestřením 
večera se stala soutěž o láhev ohnivé vody 
v hodu bečkou, jejímž vítězem se již po něko�

likáté stal statný člen SDH David Cihlář 
s výsledkem téměř 10 metrů! I když akci 
počasí příliš nepřálo, několika desítkám 
dětí, většinou dokonce krásně čarodějnicky 
vyparáděných, chladno vůbec nevadilo. 
Malé světlušky si vydržely hrát a pobíhat, 
ověnčeny svítícími kroužky na rukou a kr�
ku, až do pozdních hodin. Úderem půlnoci 
se pak mladé i starší páry vytrácely políbit 
pod nedalekou rozkvetlou třešeň a oslavit 
tak první máj, lásky čas, vonící pučícími 
květy... pivem a klobásou.

Eva Mikulášková

Blahopřejeme našim spoluobčanům, kteří se narodili v měsíci červnu:
Anna Andrlová Antonín Cveček Břetislav Tříska Rudolf Písařík 
Josef Pavlů Anna Skotáková Marie Horáková Marie Štěpánková 
Bohuslava Šamořilová Bohumila Michalčíková Jaroslav Dokoupil Maria Burgetová 
Marie Skřípská Leopold Koupý Květoslava Novotná Marie Součková 
Alena Jílková Marie Matušková Anna Plhalová Karel Stařecký 
Marie Mikulášková Ladislav Pokorný Vilém Fránek Věra Horáčková 
Ladislav Míča Emilie Odehnalová Irena Krejčí Ludmila Součková 
Jitka Michálková Benedikt Andrle Pavel Řičánek Zdeněk Klein 
Libuše Tomášková Jiřina Zeráková Zdeněk Dufek Květuše Šimanová 
Rudolf Tomášek Augustin Pernica Julius Kopor Věra Staňková 
Marta Zachovalová Jan Zachoval Arnošt Štrajt Emilie Nedomová 
Pavla Šťávová Vladimír Henek Josef Skoták Milada Kalová 
Marta Schmidtová  

Odešli z našich řad:
v měsíci květnu zemřela paní Marta Přerovská a pan Lubomír Ševčík

Blahopřejeme rodičům narozených dětí: 
Lucie Mazánková, Adéla Mazánková, Veronika Holešinská, Alžběta Blažková, Anna Plocková, 
Dominik Pavlík

Sňatky: (zveřejňujeme jen ty snoubence, kteří dali souhlas)
Obřadní síň MěÚ
18.4.  Miroslav Henek, Rájec�Jestřebí – Iva Berkyová, Rájec�Jestřebí
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ČETNÍCI V RÁJCI

V noci z 19. na 20. dubna a ve dnech 22. a 
23. dubna se do Rájce zatoulali filmaři. Ale ne 
náhodou.  V dolním zámku totiž natáčelo brněn�
ské studio České televize historický krimiseriál 
Četnické trampoty. 

Děj seriálu, který vzniká pod režisérskou 
taktovkou tria – Dan Wlodarczyk, Petr Bebjak 
a Pavel Jandourek – zavede diváky do roku 
1919. Dva mladí četníci po ukončení školy při�
jíždějí na své první působiště. Kromě opuštěné 
četnické stanice na ně čeká vyšetřování jejich 
prvního velkého kriminálního případu. Divákům 
se v těchto rolích představí Robert Hájek a Mar�
tin Donutil. Na obrazovce se dále objeví Pavel 
Zedníček, Igor Bareš, Pavla Tomicová, Robert 
Jašków, Karel Dobrý či Ondřej Malý.

Podobnost se slavným seriálem Četnické 
humoresky, mj. také natáčené v Rájci, je podle 
tvůrců vyloučena. Oba seriály mají společné 
pouze to, že v nich vystupují četníci a dobu, 
v které se děj odehrává.

Kateřina Faltová

OPRAVA STŘECHY ZÁMKU

Jak si mnozí jistě všimli, přes zimu docháze�
lo na našem zámku k zásadním opravám.

Do zámku se již několik desítek let neinve�
stovalo, proto byla oprava velmi nutná. Střechou 
protékalo na půdu i do 2. patra, kde se nachází 
depozitář zámku. Naštěstí se zakročilo včas 
a nedošlo k žádným škodám.

Opravy započaly v listopadu loňského roku 
střední částí střechy. 

Během oprav byly vyměněny tašky spe�
ciálně vyrobeny ve Slovinsku. Špatné krovy 
nahrazeny novými, opraveny komíny, tesařsky 
zhotovená nová věž, oplechována a natřena, 
na ní opravena kopule i ciferník. Na úplné do�
končení ještě čeká hodinový stroj, který bude 
po mnoha letech opět zprovozněn.

Na opravu bylo potřeba více než 3 mil. korun. 
Doufejme, že se do oprav zámku bude dále 

investovat a tato památka a dominanta města 
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bude stále hojně navštěvována turisty i místními 
občany, z nichž mnozí stále ještě zámek neznají.

Kateřina Faltová

Původní stav, listopad 2014

Opravy – březen 2015

DIVADELNÍ SOUBORY SE PŘEDSTAVILY 
NA KRAJSKÝCH PŘEHLÍDKÁCH

Po velmi úspěšných premiérách a reprízách 
v Rájci�Jestřebí a okolních obcích se soubory 
Divadelního spolku v Rájci�Jestřebí představily 
na krajských soutěžních přehlídkách amatérské�
ho divadla, aby poměřily úroveň nastudovaných 
inscenací s amatérskými soubory z celé Moravy. 
Zhodnocení úrovně jednotlivých představení je 
úkolem odborné poroty. Ta při rozborech po vy�
stoupeních divadelních souborů upozorňuje 
nejen na rezervy v jejich realizaci, ale také se 
snaží souborům poradit a tím je posunout k lep�
ším výsledkům, které přinesou radost jak hercům 
na jevišti, tak i divákům v hledišti. Na závěr 
soutěžní přehlídky jsou pak na návrh odborné 
poroty předávána čestná uznání a ceny za nej�
lepší herecké výkony, popřípadě za scénickou 

a kostýmní výpravu, dramaturgii a podobně.  
A protože se jedná o soutěžní přehlídky, hlavním 
výstupem je rozhodnutí odborné poroty o po�
stupových inscenacích na celostátní přehlídky 
formou nominace nebo doporučení.

První část divadelního souboru vystoupila 
dne 19. března v Hodoníně na 13. ročníku 
Krajské přehlídky amatérských činoherních 
a hudebních divadel Hoblík 2015 s možností 
doporučení na celostátní přehlídku Divadelní 
Piknik Volyně 2015, a to s hudební komedií 
Jaroslava Žáka „Škola základ života“ v režii 
Boženy Sedláčkové. I když soubor žádná oce�
nění nezískal, jeho vystoupení bylo přítomnými 
diváky hodnoceno jako zdařilé. Odborná porota 
pochválila pěkné výkony začínajících herců, 
především pak alternujícího Martina Štěpánka 
v roli Krhounka.
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Druhá část souboru, která pod režijním 
vedením Hany Kuběnové a Ivy Müllerové 
nastudovala tragikomedii maďarského autora 
Istvána Örkényho „Kočičí hra“, zaslala při�
hlášku na 29. ročník Hanáckého divadelního 
máje 2015. Tato přehlídka se každoročně 
koná v Němčicích nad Hanou s možností 
nominace a doporučení na národní přehlídku 
venkovských divadelních souborů Krakonošův 
divadelní podzim ve Vysokém nad Jizerou.  
Vzhledem k velkému zájmu amatérských 
divadel o účast na této přehlídce bylo výraz�
ným úspěchem již zařazení našeho souboru 
do programu přehlídky. A nebyl to úspěch 
jediný. Soubor odehrál představení 27. dubna 
a netrpělivě čekal na slavnostní vyhlášení 
výsledků, které se uskutečnilo 2. května. Cel�
kem čtyřikrát byli pozváni přítomní zástupci 
souboru na červeným kobercem potažené 

jeviště, aby z rukou odborné poroty a zástup�
ců organizátorů převzali významná oceně�
ní. Čestné uznání odborné poroty obdržela 
Iva Müllerová za roli Gizeli a Aleš Keršner 
za roli Viktora Molnára. Cenu odborné poroty 
a věcný dar starostky města převzala Hana 
Kuběnová za roli Erži Orbánové. Odborná 
porota ve svém hodnocení uvedla, že obě 
dámy ovládly jeviště kouzlem svých osobností 
a charaktery postav tvořily jistě a přesvědčivě. 
Aleš Keršner se jejich výkonu velmi přiblížil. 
Největším a nejpříjemnějším překvapením 

POŽEHNÁNÍ REKONSTRUOVANÉ 
KAPLE V KAROLÍNĚ

V sobotu 25. 4. 2015 se ve 13 hodin usku�
tečnilo požehnání nově restaurované kaple 
v Karolíně a svěcení dřevěné sošky sv. Karla 
Boromejského. Požehnání a svěcení proběhlo 
za účasti starostky Města Rájce�Jestřebí, které 
zajistilo vlastní restaurování kaple, vzácného 
litinového kříže z roku 1818 stojícího vedle 
kaple, včetně umístění nové dřevěné sošky 
svatého Karla Boromejského, kterému je kaple 

pak bylo to, že náš soubor byl vyhlášen mezi 
doporučenými soubory na národní přehlídku 
venkovských divadelních souborů Krakonošův 
divadelní podzim ve Vysokém nad Jizerou. 
I když o naší účasti na tomto „divadelním svát�
ku“ bude jasno až po rozhodnutí programové 

komise uvedené národní 
přehlídky, je už teď mož�
no říci, že se jedná o zatím 
největší úspěch našeho di�
vadelního souboru. 

Poděkování si zaslouží 
všichni, kteří se na úspěš�
ných představeních v letoš�
ní divadelní sezoně podíleli. 
Velké poděkování za finanč�
ní a morální podporu patří 
Městu Rájec�Jestřebí a také 
firmě AQUAS s.r.o.

František Alexa, předseda  
Divadelního spolku  

v Rájci-Jestřebí
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dle dostupných pramenů pravdě�
podobně zasvěcena. Vlastní po�
žehnání a svěcení provedl otec Ně�
meček, farář z farnosti Petrovice, 
do které patří i naše obec Karolín. 
Požehnání kaple se mimo občanů 
Karolína zúčastnil velký počet lidí 
z okolních obcí, zejména z města 
Rájec�Jestřebí. V rámci požehnání 
vystoupil dětský pěvecký soubor 
Rájíček, který nastudoval a za�
zpíval několik lidových písniček. 
Největší úspěch měl soubor se 
starobylou písničkou „ Karolín“. Ce�
lou akci zahájili i zakončili trubači 
na lesní rohy. I jejich vystoupení 
mělo velký úspěch. Součástí celé akce požeh�
nání kaple bylo i malé pohoštění pro všechny 
účastníky. Na závěr  pan farář pozval všechny 
účastníky na výročí svěcení kostela v Petrovi�
cích, které proběhne v říjnu tohoto roku.

Miroslav Hrbek
Osadní výbor Karolín

MĚŘENÍ MODŘÍNU V KAROLÍNĚ

V sobotu 25. 4. 2015 ve 14 hodin se usku�
tečnilo třetí měření  „karolínského modřínu“, 
který se nachází v lese nedaleko od Karolína. 
K tomuto tradičnímu měření,  prováděnému 
jednou za pět let, se sešlo značné množství lidí 
z Karolína i okolí. Z velké části to byli účastníci 

požehnání kaple, které proběhlo před touto akcí 
v Karolíně. Po shromáždění účastníků na místě 
u modřínu, které zahájili trubači na lesní rohy, se 
ujal slova pan Karel Švéda, hlavní organizátor 
této akce. Vzpomněl na události uplynulých pěti 
let, zejména kolik obyvatel Karolína nás již opu�
stilo i kolik dětí se narodilo. Následoval přednes 
básně slečnou Miriam Zdrubeckou a měření 
obvodu modřínu ve výšce cca 1,3 metru a násle�
dovalo vyrytí tohoto údaje na dřevěnou pamětní 
desku umístěnou vedle modřínu. Po krátkých 
vystoupeních paní starostky Rájce�Jestřebí, 
zástupce Lesů České republiky a předsedy 
Osadního výboru Karolín akce skončila. Před 
rozchodem a návratem do Karolína byli účast�
níci pozváni na v 15 hodin začínající výstavu 

v karolínském obecním 
domě, kde byly nainsta�
lovány panely se vzpo�
mínkovými fotografiemi 
z dob dávné i nedávné 
historie naší malé obce 
a dalšími informacemi 
o dění v Karolíně za ob�
dobí roků 2010 až 2015. 
Po prohlídce výstavy 
v obecním domě se 
mohli zájemci přesunout 
do sportovní klubovny 
KANAPu, kde bylo za�
jištěno občerstvení.
Miroslav Hrbek
Osadní výbor Karolín
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Kdo by to byl řekl, že tento rok je to již po je�
denácté, co město Rájec�Jestřebí ve spolupráci 
s naším gymnáziem dává prostor kreativitě, 
invenci a zejména talentu mladých začínajících 
autorů. V pondělí 11. května 2015 se tak usku�
tečnilo slavnostní vyhlášení všech oceněných 
šťastlivců.

Ročník co ročník se počet píšících značně 
zvyšuje a co ještě víc, autoři mají chuť pochlu�
bit se svojí tvorbou a ukázat všem, co umí! 
A literární soutěž jim tuto příležitost 
velkoryse nabízí.

Kdo píše, ten i čte. Sympatický maji�
tel antikvariátu ANTIK – Petr Král, jeden 
ze členů pětičlenné poroty, nabízí tak 
pro výherce to pravé: poukázky na ná�
kup knih a vkusnou radu ohledně výběru 
děl k tomu. Stejně tak učinil i náš zvlášt�
ní host, spisovatelka Naďa Horáková.       
Krom úsměvu a dobré nálady, rozdávala 
taktéž typy a rady pro úspěšný začátek 
všech pisatelů. Zmínit a poděkovat je 
třeba taktéž naším drahým učitelkám 
českého jazyka Mgr. Markétě Machové 

11. ROČNÍK LITERÁRNÍ SOUTĚŽE „PÍŠI, TEDY JSEM“
Psaní dělá radost nám i našemu okolí!

z Gymnázia Rájec�Jestřebí a paní učitelce 
Mgr. Martině Kalíkové ze Základní školy Rájec�
�Jestřebí, jejichž slovo má v porotě velkou váhu. 
I ony jsou nám z velké části inspirací a motivací.  

Je mi ctí být součástí tohoto milého a po�
malu se rozrůstajícího literárního celku a pevně 
doufám, že příští rok se budu moci touto sou�
částí opět stát.

Sonja Špačková, 2. ročník
Gymnázium Rájec-Jestřebí, o. p. s.
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Cenu paní spisovatelky Nadi Horákové za literární kreativitu a originální přístup získali:

David Zourek – ZŠ T. G. Masaryka Blansko (poezie, 11–15 let)

Khamit Abdulvaliyev – Gymnázium Matyáše Lercha Brno (próza, 16 –19 let)

Do 11. ročníku bylo přihlášeno 58 prací z osmi základních a středních škol.
Všem oceněným ještě jednou gratulujeme a přejeme mnoho dalších literárních počinů.

Vítězné práce zveřejníme v červencovém vydání zpravodaje.

VÝSLEDKY LITERÁRNÍ SOUTĚŽE „PÍŠI, TEDY JSEM“

Kategorie 1. místo 2. místo 3. místo

11 –15 let

POEZIE
David Novák
ZŠ a MŠ  
Rájec�Jestřebí

Gabriela Štrajtová
ZŠ T. G. Masaryka  
Blansko

Bronislava  
Adamjáková
Gymnázium  
Rájec�Jestřebí

PRÓZA
Pavla Klimková
ZŠ a MŠ  
Rájec�Jestřebí

Zuzana Dovalová
ZŠ E. Beneše Písek

Miloslav Korčák  
ZŠ Slovákova  
Boskovice

16 –19 let
POEZIE

Adam Bufka
Gymnázium  
Rájec�Jestřebí

Valerie Šebková
Gymnázium Boskovice

Vít Burian
Gymnázium Matyáše  
Lercha Brno

Kateřina Látalová
Gymnázium  
Boskovice

PRÓZA
Sonja Špačková
Gymnázium  
Rájec�Jestřebí

Veronika Blažková
Gymnázium  
Rájec�Jestřebí

Blanka Veselá
Gymnázium  
Boskovice

Po zimní přestávce byla v sobotu 25. dubna 
rybářskými závody zahájena letošní rybolovná 

RYBÁŘSKÝ VÍKEND

sezóna na rybníku Klimšák v Rájci. Této tradiční 
akce, kterou pořádají rybáři z místní organizace 

Moravského rybářského svazu, se letos 
zúčastnilo 54 soutěžících. Nevšední 
podívaná umocněná nádherným poča�
sím přilákala k rybníku nemálo občanů. 
Pořadatelé pro ně na ostrůvku připravili 
posezení s občerstvením. Vítězem zá�
vodů a současně držitelem putovního 
poháru se pro letošní rok stal Stanislav 
Loukota. Mezi jeho úlovky byla největ�
ší ryba, kapr měřící 60 cm. Druhý byl 
Luboš Růžička a třetí skončil Jakub 
Jordánek. O jejich konečném pořadí 
musel rozhodnout los, neboť oba rybáři 
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chytili po třech kaprech a získali i stejný 
počet bodů. Jeden bod představuje 1 cm 
uloveného kapra. Na objektivní měření 
úlovků dohlíželi rozhodčí – mladí rybáři 
z rybářského kroužku. Pro ně byly zor�
ganizovány rybářské závody na rybníce 
v zámeckém parku, které se uskutečnily 
následujícího dne. Závodů v parku se 
zúčastnilo 27 mladých rybářů, z nichž jen 
čtyři neměli v rybolovu štěstí. S prázd�
nou však neodešel nikdo, neboť pěkné 
ceny byly připraveny pro všechny sou�
těžící. Z chlapců ve starší kategorii se 
nejlepším úlovkem může pochlubit Jan 
Alexa, v mladší Matěj Lahodný. V dívčí 
kategorii zvítězila Tereza Vlachová.

Břetislav Bezděk

„…Zvučnost, tón a znělost kytary byly plně 
využity až po okraj možností a v rukou klasic�
kého virtuóza se obratem jeho mistrnou rukou 
úhozu měnila na maximálně subtilní dynamiku. 
S brilancí provedl bezchybně každou skladbu…“ 
Takto zněla kritika pro výjimečného kytaristy 
Vladimíra Bláhy, který jako jediný doposud náš 
kytarista účinkoval v Carnegie Hall 17. 11. 2014 

KOUZELNÉ RUCE KYTARISTY VLADIMÍRA BLÁHY 

v New Yorku a kde se očekává jeho další koncert 
při jeho novém turné v USA. 

O jeho barevné kytaře jsme se přesvědčili 
i my na koncertě 16. 4. 2015 u nás v Rájci. Duo 
Bláha – kytara a cimbál – nadchlo zcela jistě 
všechny přítomné v Obřadní síni. Usměvavá 
subtilní cimbalistka Martina Krigovská – Sanit�
rár původem ze Slovenska, jejíž žáci následují 
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její nadšení pro cimbál, vyhrávají na soutěžích 
a velmi dobré umístění mají i v Mezinárodní 
soutěži ve Valašském Meziříčí, perfektně do�
provázela kytaristu a souznění kytary a cimbálu 
bylo úžasné a výjimečné. Její sólová polka 
na cimbál, to byl temperament! Skladby do pro�
gramu večera byly dobře vybrané průřezem přes 
skladatele pro kytaru a cimbál zvyšoval jejich 
efekt. Kytarista vystupuje jako sólista a jako 
sólista s orchestrem a bylo mu věnováno mnoho 
skladeb od významných hudebních skladatelů. 
U nás vystoupil v roce 1983 na zámku. Nedáv�
no byl též hostem koncertu kytaristy Miloše 

Pernici. Je zván do mezinárodních porot a je 
ředitelem Mezinárodního kytarového festivalu 
Brno a předsedou České kytarové společnosti. 
Vladimír Bláha je také docentem na JAMU, 
profesorem Konzervatoře Brno, externím pro�
fesorem několika univerzit a hudebních škol 
v cizině. Napsal knihu Dějiny kytary — první 
a jediné u nás. 

Oba interpreti byli ve velmi dobrém kontaktu 
s publikem a pořadateli. Těšíme se na příští 
hudební setkání u nás v Rájci.

E. Křenková

15. duben večer, autobus plný věcí, kolem 
skupinky studentů a dospělých a ve vzduchu 
napětí z nastávající cesty trvající téměř 18 hodin. 
Taková byla atmosféra při odjezdu směr partner�
ské město Biržai v Litvě. Nebyla to první cesta 
tímto směrem, někteří ji podnikali už podruhé, 
někteří byli napnutí nováčci. 

Projekt Comenius Regio je zaměřen na ne�
tradiční sporty a těmi jsme se měli po celý náš 
pobyt jak formou seminářů, tak tréninků zabývat. 
První ráno v Biržai 17. dubna začalo seminářem 
vedeným profesionálním sportovním trenérem. 
Téma bylo zdravý životní styl, fyzická aktivita 
a návod, jak a proč vlastně sportovat. Přednáše�
jící představil některé netradiční sporty a zasvětil 
nás, tentokrát již prakticky, do jednoho z nich – 
Nordic Walking. Není to u nás žádná novinka, 
pochodujících lidí s hůlkami v rukou se u nás 
najde dost, ale správně je používat, aby to bylo 

ku prospěchu, je asi umí jen málo kdo. Byť jsme 
byli bičováni na místním hřišti studeným větrem, 
troufneme si říct, že trenér nás to naučil. Poté 
následovali další aktivity. Ty už se odehrávaly 
ve školní tělocvičně, kam za námi později do�
razili i ráječtí studenti, kteří měli po celou dobu 
návštěvy Litvy svůj program společně s litevskými 
studenty, zejména sportovní. Po nazkoušení jíz�
dy, a většinou to bylo velice humorné, na trojkolce 
Trikke jsme si střihli závody Česko � Litva. Mezi�
národní klání jsme si vyzkoušeli i v „plachtování“. 
Na závěr se naše družstva promíchala, rozdala 
se polínka břízy, na která jsme se postavili, chytili 
se jeden druhého a za stálého smíchu se hrála 
hra na přelézání, která nás ještě více stmelila. 

Sobota 18. dubna byla dalším dnem semi�
náře, tentokrát na téma Gamification, čili nová 
tendence výuky. Celý seminář byl velice zajímavý 
jak svým tématem, tak jazykovou různorodos�

BIRŽAI – LITVA – PROJEKT PARTNERSTVÍ COMENIUS REGIO (15.– 21. 4. 2015)
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tí, která se mísila mezi 
přednášejícím, námi 
a našimi kolegy. A tako�
vá atmosféra se prolína�
la vlastně celým naším 
pobytem v Litvě. Zdejší 
jazyk je velice specific�
ký a podobá se spíše 
skandinávským jazy�
kům, a tak se jejich ko�
munikace s námi konala 
pomocí jazyka ruského, 
který oni stejně jako my, 
měli za povinnost učit se 
v minulosti a také jazyka 
anglického. Obrovskou 
pomocnicí nám byla 
tamní učitelka Justina, která studovala češtinu 
na vysoké škole v České republice. 

Neděle byla programem společná pro do�
spělé i studenty z Česka i Litvy. Výlet do Rigy 
a do lázeňského přímořského města Jurmala. 
To se na svoji lázeňskou sezónu, většinou zahra�
ničních turistů, teprve chystalo, ale architektura, 
a zvláště pak obrovská rozhledna, na kterou vět�
šina vyšlapala spoustu schodů, nás uchvátila. Vítr 
přímo u moře dosahoval obrovských rozměrů, 
ale ten pocit blízkosti moře a čistého vzduchu byl 
úchvatný. Načerpali jsme zde inspiraci pro další 
projekt, který bychom chtěli zaměřit na zimní 
a vodní sporty.  Ještě cent vhozený do moře, 
rádi bychom se na toto místo znovu někdy vrátili.

Čekalo nás vyvrcholení pobytu, a to závod 
studentů (a nejen jich) na cyklo�trenažérech, 
konaný za přítomnosti místní televize, která celou 
akci natáčela. Závodu se účastnily tři školy a jeho 
distance byla Rájec – Blansko. Vše se online vy�

sílalo k nám do Rájce na gymnázium, a tak měli 
závodníci přímou podporu i od svých kamarádů 
a spolužáků z Česka. Po strhujícím průběhu, 
kde se několikrát na trenažéru vystřídali studenti, 
kantoři i zaměstnanci města, jsme museli uznat 
porážku od místních studentů. Ráječtí skončili 
jen o pár vteřin na druhém místě. Unavení, ale 
příjemně naladění závodníci, obdrželi od paní 
starostky našeho města a ředitele biržaiské školy 
diplomy a vzájemně si pogratulovali. Za ty dny 
i noci strávené pohromadě se ze studentů stali 
kamarádi a rivalita mezi nimi nepanovala.

Litevci se s námi chtěli rozloučit tradičně, 
a proto nám ve školní jídelně připravili tradič�
ní litevské jídlo zvané cepelíny. Jsou to šišky 
z bramborového těsta plněné masovou nádivkou, 
které jsou maštěné vepřovým sádlem se škvarky. 
Po obědě nám zbyla hodinka do odjezdu a tu 
jsme všichni využili k nákupu dárků pro rodinné 
příslušníky a kamarády a pak už nás čekalo 
1243 km směr jih, směr Rájec�Jestřebí.

Co říct na závěr? Partnerství českého Měs�
ta Rájec�Jestřebí, Gymnázia Rájec�Jestřebí, 
o. p. s., litevského města Biržai a střední školy 
Atzalynas je partnerství v pravém slova smyslu, 
protože jak studenti, tak učitelé a zástupci města 
se jako partneři cítí. V červnu nás čeká další, 
nyní již poslední, návštěva partnerů z Litvy, 
tentokrát v Rájci. Věříme, že celý tento projekt 
neskončí, tak jak byl původně plánovaný, v čer�
venci roku 2015, ale v přátelském duchu bude 
pokračovat i nadále.

L.A. a R.S.

OHLASY
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Čtvrtek byl náš příjezdový den! 
Po dlouhé cestě autobusem jsme 
dorazili na naše místo pobytu, a to 
do základní školy v městečku Biržai! 
Tělocvična této školy byla velmi dob�
ře vybavená, prostorově jen o něco 
větší než je ta naše v Rájci. V rámci 
celého pobytu jsme prostřednictvím 
kolektivních sportovních her měli 
jedinečnou příležitost své hostitele 
lépe poznat a seznámit se s nimi. 
Po přivítání představiteli školy i měs�
ta a vynikajícím obědu následovala 
prohlídka místního zámku a muzea, 
které se ale zúčastnila jenom část z nás, druhá 
polovina objevovala krásy města. Tuto prohlídku 
jsme si i přes naši únavu užili, neboť byla inter�
aktivně pojatá.

Po první noci strávené v dobře vybavené, 
ale možná trošku studené litevské tělocvičně 
jsme se poněkud nepoeticky probudili za zvuku 

ran basketbalových míčů. Naši litevští hostitelé, 
kteří mimochodem spali s námi v tělocvičně, nás 
následně zavedli na vynikající snídani do školní 
jídelny. Poté následovalo sportovní dopoledne, 
kdy jsme hráli různé hry, jako například florbal, 
basketbal a podobně. Odpoledne nás čekala 
cyklovyjížďka do nedalekého zemědělského 
centra. Tato trať byla dlouhá 30 km, ale protože 
je Litva jedna velká placka, tak to pro nás nebyl 
nejmenší problém… Zemědělské centrum bylo 
velice zajímavé! Prohlídka zahrnovala návštěvu 
moderního mlýna, sbírku historických vozidel 
i pěkné krajiny poblíž!

Zážitků bylo mnohem více – třeba návštěva 
nádherného historického centra Rigy, ale výše 
popsané události mě osobně nejvíce zaujaly.

Tak někdy zase v Litvě nashledanou!
Ondřej Míča, 2. ročník
Gymnázium Rájec-Jestřebí, o. p. s.

OHLASY

LITEVSKÁ STUDENTSKÁ REFLEXE
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SPRÁVNÉ ODPOVĚDI Z MINULÉHO ČÍSLA:
Foto č. 47: Hřiště v Karolíně Foto č. 48: Hřiště v Jestřebí – Na Rybníčku

možnost ověřit si své znalosti a všímavost.
Na zadní straně zpravodaje vám budeme pravidelně přinášet vždy dvě fotografie z našeho 

města a okolí. Vaším úkolem bude napsat nám název lokality na fotografiích, případně rozpoznat 
místo, odkud byly snímky pořízeny.

Své odpovědi zasílejte vždy do 25. dne v měsíci, kdy byly snímky zveřejněny, buď na e�mailovou 
adresu:  foto�rajec@seznam.cz  nebo písemně na radnici. Na konci roku budou správné odpovědi 
slosovány a vítěz obdrží pěknou odměnu.

V následujícím vydání zpravodaje vždy najdete správné odpovědi z předchozího čísla.
Kateřina Faltová

SOUTĚŽ PRO VOLNÉ CHVÍLE
Ve svých volných chvílích jistě rádi podnikáte vycházky a výlety do 

blízkého či vzdáleného okolí našeho města. V naší soutěži vám nabízíme 

PRVNÍ ZAČÁTKY VOLEJBALU V JESTŘEBÍ

Nadšenci této krásné hry se 
scházeli na dvoře Hotelu Cihlář, 
kde bylo pískové hřiště s dřevě�
nými kůly a většina těchto hráčů 
byla též Členy Sokola Jestřebí. 

Dle zápisové knihy Sokola se tito hráči zúčast�
nili již v roce 1933 turnaje v Bořitově za účasti 
Bořitova, Černé Hory a Lysic. Vítězem turnaje 
se stali chlapci z Černé Hory. 

V roce 1934 a to 29. července zakoupil 
Sokol Jestřebí míč na volejbal, který byl z hově�
zího boxu I. jakosti se vzdušnicí a šněrovadlem 
za 55,� Kč. Ze vzpomínek bývalých hráčů lze 
usoudit, že rokem oficiálního založení volejbalu 
v Jestřebí je rok 1935. Jedněmi z prvních hráčů 
byli Antonín Filouš, František Koupý, Zdeněk 
Cihlář, Jan Nikl, Alois Trávníček, Josef Nikl, Olda 
Cihlář, Josef Ostrý, František Kopecký, Franti�
šek Filouš, Vojtěch Novotný, Josef Hrachovina 
a jistě i další hráči, které se však z důvodů 

nezachování jakýchkoliv písemných materiálů 
nepodařilo vypátrat. 

Ze zápisů z výborových schůzí Sokola 
Jestřebí je zřejmé, že volejbal byl oficiálně 
schválen jako jedna z mnoha jeho činností. 
V době od roku 1939 se hrálo již na hřišti u školy 
v Jestřebí a sportovní činnost byla poměrně bo�
hatá. Tak například v srpnu roku 1939 se zúčast�
nilo družstvo Sokola Jestřebí turnaje v Boskovi�
cích na hřišti AC Velen. II. třídu Župy krále Jiřího 
vyhrálo Jestřebí v sestavě Franta Šenkýř, Josef 
Filouš, Polda Král, Arna Krejsa, Vojta Novotný 
a Jožka Čech. Na druhém místě skončila Rájec 
v sestavě – J. Sáňka, Z. Okáč, M. Gebauer, 
J. Řehořek, J. Skácel a J. Řehořek. Na třetím 
místě pak družstvo Kunštátu. První dvě druž�
stva postoupila do I. Třídy, ve které dále hrála 
družstva Velkých Opatovic, Boskovic a Blanska. 
V letech 1939 a 1940 hraje volejbal v župě Krále 
Jiřího závodně celkem 25 sokolských jednot. 

V květnu roku 
1940 sehrálo 
družstvo Jestře�
bí dvě utkání 
s velmi dobrým 
mužstvem Le�
tovic a obě pro�
hrála 0:3, a to 
jak v Jestřebí, 
tak i v Letovi�
cích. V červenci 
téhož roku se 
J e s t ř e b í  z ú �

Volejbalové utkání
Sokol Rájec – Sokol Jestřebí
v roce 1943

zleva čelem:
František Šenkýř
Josef Filouš (Černá Hora)
Arnošt Krejsa
Leopold Hlávka
Leopold Král
Antonín Petrů (Černá Hora)

soutěž
PRO VÁS
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častnilo silně ob�
sazeného turnaje 
v Letovicích � I. roč�
ník turnaje o pohár 
M. Červenky. Hrála 
družstva Letovic, 
Boskovic, Jevíčka, 
Lhoty Rapotiny, Pro�
setína, Olešnice, 
Vanovic, Lelekovic, 
Poličky Králova Pole 
a Jestřebí. Hrálo se 
ve třech skupinách. 
Finále bylo Letovice – Královo Pole 2:1, 3. Bo�
skovice, 4. Lelekovice, 5. Jestřebí, 6. Olešnice. 

V červenci roku 1940 se Sokol Jestřebí 
zúčastnil turnaje v Rájci, který vyhráli Letovice, 
2. Jestřebí, 3. Brno V., 4. Boskovice, 5. Svitávka, 
6. Rájec, 7. Orel Rájec. V září 1940 na turnaji 
I. třídy v Blansku zvítězily již popáté Velké Opa�
tovice, druhé místo Sokol Jestřebí a třetí místo 
Boskovice. 

V srpnu 1940 se zúčastnili borci Jestřebí 
turnaje jedenácti sokolských družstev v Bos�
kovicích. 1. Letovice, 2. Boskovice, 3. Jestře�
bí, které obdrželo jako cenu obraz od malíře 
P. Bačovského. 

Také dorostenci si oblíbili volejbal, a tak se 
turnaje dorostenců ve Svitávce, který se konal 
v září 1940, zúčastnilo 8 družstev. Vyhráli domá�
cí chlapci ze Svitávky, na druhém místě Letovice 
a jako třetí se umístili dorostenci z Jestřebí. 

V roce 1941 hrálo smíšené družstvo mužů 
a žen na několika turnajích, z nichž ten nejú�
spěšnější byl v Bohuňově, kde naše družstvo 
vyhrálo v tomto složení: Marie Hrachovinová, 

Evža Dvořáčková, Libuše Skácelová, Leopold 
Král, Arnošt Krejsa a Josef Filouš. 

V letech 1940 a 1941 se družstva mužů 
a žen Sokola Jestřebí zúčastnila mistrovství 
Moravy. 

Také ženy si volejbal oblíbily, a tak 10. květ�
na 1942 došlo na hřišti u Kubešů k prvnímu 
utkání, ve kterém naše ženy vyhrály nad So�
kolem Řícmanice 3:0. V květnu téhož roku vy�
hrály v Lelekovicích 2:1 a v roce 1943 prohrály 
v Řícmanicích 0:2. Družstvo žen v této době 
tvořily hráčky: Libuše Skácelová, sestry Jana 
a Irena Bartoňovy, Marie Bretschneiderová, 
Mane Hrachovinová, Evža Dvořáčková, Ludmila 
Hausmaierová. 

V srpnu roku 1944 hráli muži na turnaji 
v Doubravici, kde obsadili první místo. Po zasta�
vení činnosti České obce sokolské v roce 1941 
nemůže již volejbal fungovat pod Sokolem a tak 
v průběhu celého protektorátu až do roku 1945 
se hrají turnaje a také soutěž tak zvaná Posvi�
tavská liga, ve které největší úspěchy sklízejí 
Letovice, kde se sešli vynikající hráči a mezi 

nimi i Jara Tejkal z Černé Ho�
ry, který později hrál za Sokol 
Jestřebí. 

V období let 1941–1945 
(protektorát a okupace naší 
vlasti) se vystřídali v družstvu 
Jestřebí nejvíce tito hráči: 
Josef Trávníček, Stanislav 
Kulajta, Jiří Hrachovina, Jin�
dřich Klimeš, Leopold Hlávka, 
Josef Škvařil. 

V období, od založení 
volejbalu až do osvobození 

Volejbalové družstvo
mužů z roku 1944
na hřišti u školy

zleva:
Josef Trávníček
Jiří Hrachovina
Jindřich Klimeš
Josef Škvařil ml.
Leopold Hlávka
Stanislav Kulajta

Volejbalové družstvo
žen z roku 1943

Marie Hrachovinová
Irena Bartoňová
Hana Hausmaierová
Jana Bartoňová
Libuše Skácelová
Marie Dvořáčková
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naší vlasti, se hrávalo 
na těchto hřištích: Ná�
ves u kapličky, Nádvo�
ří Hotelu Cihlář, hřiště 
u školy, hřiště u Ku�
bešů a od roku 1955 
na hřišti Na Rybníčku, 
kde se hraje i v sou�
časné době. 

Poválečné období 
1945 –1960 

Bylo pozname�
náno radostí z osvo�
bození, nadšením ze 
svobodného života a možností se znovu orga�
nizovat dle svých zájmů. Byla obnovena činnost 
Sokola, ve kterém se mohl rozvíjet i volejbal. 
Muselo být znovu upraveno hřiště u Kubešů, kde 
za protektorátu byly postaveny dřevěné sklady. 
Pomalu se začaly rozjíždět i soutěže po linii 
Sokola, a tak třeba v roce 1946 obsadilo naše 
družstvo v župním mistrovství 1. místo. 

V roce 1947 se hrálo již i v Jestřebí s těmito 
výsledky: Jestřebí – Blansko 2:1, Lhota Rapotina 
2:0, Svitávka 2:0 – následovaly porážky s Leto�
vicemi a Rohoznou vždy 0:2. Trenéry byli v té 
době Arnošt Krejsa a František Šenkýř. 

Z roku 1948 jsou dochovány pouze výsledky 
Jestřebí – Doubravice 3:0 a Lelekovice 2:3. Ze zá�
pisu výboru Sokola je patrné, že v uvedeném roce 
nebyla provedena registrace hráčů pro nezájem. 

V období do roku 1950 hráli za Jestřebí 
hráči: Trávníček Josef, Hrachovina Jiří, Klimeš 
Jindřich, Josef Škvařil, Arnošt Krejsa, František 

Šenkýř, František Mácha, Leopold Hlávka. Při�
pojili se také dorostenci Kunert Emil, Štěpánek 
Arnošt, Nikl Slávek a možná i někteří další. 

V roce 1949 sehráli muži celkem 20 utká�
ní a z toho bylo 12 vítězných a 8 porážek. 
V Doubravici vyhráli turnaj o přeborníka okresu 
Blansko a postoupili tak do krajského kola. 
Výbor Sokola uvolnil částku Kč 1.365,� na nové 
dresy a míč. 

V roce 1950 se hrála krajská soutěž, ve kte�
ré obsadilo družstvo Jestřebí 10. místo a sestou�
pilo do okresu. Některé výsledky: Jestřebí – VSJ 
Raná 0:3, Husovice 0:3, Slavkov 1:3. Družstvo 
hrálo i v okresní soutěži, kde sehrálo 16 utkání 
a pouze jednou odešlo poraženo. Ve většině 
utkání nastupovalo družstvo ve složení: Tráv�
níček, Klimeš, Škvařil, Hlávka, Kučera, Mácha. 
V tomto roce uspořádali volejbalisté taneční zá�
bavu v Bořitově a v Jestřebí u Kubešů. Zisk přes 
7.000 Kč byl ponechán na krytí nákladů volej�

balu. Aby se mohlo 
trénovat v zimním 
období v tělocvičně, 
byly na okna poříze�
ny sítě a na světla 
kryty. 

Také rok 1951 
byl vcelku úspěš�
ný a do okresních 
soutěží se přihlási�
la 2 družstva mužů 
a 1 družstvo žen.  

Hráči krajského 
přeboru v r. 1951

zleva:
Josef Škvařil
František Šenkýř
Jiří Hrachovina
JUDr. Uher
Josef Kučera
Leopold Král
Jindřich Klimeš

Volejbalové 
utkání
z roku 1947
na hřišti
u Kubešů
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4. 6. čtvrtek v 18 hod  FALCON
B A B O V Ř E S K Y 3

Příběh začíná tam, kde druhý díl skončil: 
Horáčková vybíhá z domu naproti mladé dámě, 
která přijela do Babovřesk. Místní drbny, které se 
seběhly na náves, v ní poznávají sestru Glorii. 
Ta se (po vzoru faráře Petra) rozhodla vystoupit 
z řádu a zůstat v Babovřeskách. Zápletka se 
točí okolo pomsty starosty Stehlíka a místních 
chasníků Horáčkové… do vesnice se vrací 
kontrolor Dodo. Není sám, přijíždí za ním jeho 
manželka, která Stehlíkovi zajistí dotaci, díky níž 
může starosta poslat všech sedm drben k moři. 
Akce „likvidace bab“ začíná. A nad tím vším 
bdí nový farář, který přijel do vesnice nahradit 
pátera Petra…
Hrají: Veronika Žilková, Lucie Vondráčková, Lu-
káš Langmajer, Pavel Kikinčuk, Jana Synková, 
Lucie Bílá, Radek Zima a další. 103 minut
Film ČR  Premiéra 22. 1. 2015 Vstupné 50,- 

PROGRAM KINA DOUBRAVICE NAD SVITAVOU  – ČERVEN 2015 – 

11. 6. čtvrtek v 18 hod  FALCON
NÁVRAT BLBÝHO A BLBĚJŠÍHO

Uběhlo přesně dvacet let od chvíle, kdy 
jsme Lloyda s Harrym opustili, a změnilo se toho 
opravdu hodně – s výjimkou jejich tuposti. Když 
se Harry, který nutně potřebuje novou ledvinu, 
dozví, že kdesi, neznámo kde, žije jeho dcera, 
musí Lloyda probrat z „kómatu“, ve kterém se 
nachází od chvíle, co ho Mary odmítla, a vydat 
se na cestu, aby svou dceru požádal o pomoc. 
Křížem krážem Amerikou v těch nejbizarnějších 
dopravních prostředcích je jejich cesta zavádí 
do ústavu pro duševně nemocné – kam nepo�
chybně patří – i na setkání nejinteligentnějších 
lidí světa. Teda původně… 
V hlavních rolích: Jim Carrey a Heft Daniels.

Komedie USA   Premiéra 4. 12. 2014
Vstupné 50,- Kč 109 min

ZPRÁVY ODJINUD

Některé výsledky: Jestřebí A – Fotochema Blan�
sko 3:0, Jestřebí B 3:0. Ženy Jestřebí – Gym�
nasium Blansko 0:2, Adamov 0:2 a Doubravice 
0:2. Muži se zúčastnili turnaje v Doubravici, kde 
obsadili 3. místo. Družstvo Jestřebí A znovu 
vyhrává okresní přebor, a to v tomto složení: 
Škvařil Josef, Trávníček Josef, Král Leopold, 
Kučera Josef, Klimeš Jindřich, Hrachovina Jiří, 

Mácha František, Hlávka Leopold. Do tréninků 
se zapojil JUDr. Uher z Brna. Organizátorem 
volejbalu ve výboru Sokola byl František Šenkýř, 
který byl velmi dobře hodnocen. Kolektiv volej�
balistů obdržel za dobrou reprezentaci Sokola 
jako dar knihu. Bylo sehráno celkem 24 utkání 
– 20 vítězství a pouze 4 porážky. 

Výbor Sportovního klubu Rájec-Jestřebí

Pokračování 
v dalším čísle 

zpravodaje.

Účastník krajského 
přeboru v r. 1951

zleva:
Josef Škvařil
Leopold Hlávka
Josef Kučera
Jindřich Klimeš
Leopold Král
Josef Trávníček



 31 ZPRÁVY ODJINUD 

TYFOVÁ EPIDEMIE V RÁJCI NAD SVITAVOU R. 1945

Zaměstnanci kina vám všem přejí krásné, 
pohodové a slunečné prázdniny a těší se 
v září opět na viděnou!

termínu jsem však byl v litevském městě Bir�
žai v rámci projektu mezinárodní spolupráce 
Comenius Regio. Po návratu jsem kontaktoval 
pana X, který mě informoval, jak akce proběhla. 
Nakonec cestu prošli čtyři sběrači a naplnili 
14 pytlů „nepořádku“. Pořídili fotodokumenta�
ci věcí, které se nevešly do plastových pytlů 
– pneumatika, televizor, spojler … a zbylých 
nepoklizených míst, na které již nebyly igelitové 
pytle. Následný den pracovní četa sesbírala 
přichystané pytle odpadků, dosbírala zbylé věci 
a vše roztřídila ve Sběrném středisku odpadů 
Rájec�Jestřebí.

Tyto věci nepatří do lesa, ale na místa 
k tomu určená!!!

Zdeněk Vašíček, místostarosta

Jaro je období, na které se většina z nás 
těší. Konečně skončí zima, je více sluníčka, 
příroda se probouzí a my se už vidíme, jak uží�
váme čerstvého vzduchu, provoněného prvními 
květy, světlými odstíny zelené barvy listů, zpěvu 
ptáků a… …a pak v lese narazíme na nepořá�
dek, který ustupující zima zcela odhalí…

S tímto posledním faktem se nechtěl smířit 
jeden manželský pár (respektuji jejich požada�
vek na anonymitu) a přišel s nabídkou, že by 
posbíral odpadky kolem cesty z Rájce do Ka�
rolína a z rozcestí pod Karolínem kolem Len�
čovského rybníka přes odstavné parkoviště nad 
rybníkem až po autobusovou zastávku Lenčov 
křižovatka. Tento nápad se mi velice líbil a rád 
bych se plánované akce sám zúčastnil. V tomto 

DĚKUJEME ZA ÚKLID A MYŠLENKU

dar, který obci odevzdala Závodní rada Ježkovy 
strojírny v Blansku v podobě 25 000 korun, které 
na výpomoc obci mezi sebou vybrali zaměst�
nanci podniku. Pomoc obci neposkytovali jen 
solidární jednotlivci, ale také a především různé 
ústavy (nemocnice apod.) a státní úřady, hlavně 
Okresní národní výbor v Boskovicích a Zemský 
národní výbor v Brně, které navíc situaci sledo�
valy, řídily a koordinovaly potřebné záležitosti, 
zajišťovaly lékaře, ošetřovatelky atd. Velmi 
odpovědně se během oné těžké doby stavěl 
ke svému úřadu předseda MNV v Rájci, učitel 
Antonín Vladík (1900 –1980); jménem MNV 
rovněž jednal jeho II. místopředseda Robert 
Rašovský (1912 –1982), řidič u stavební firmy 

Pokračování z minulého čísla
Vzhledem k nutnosti zajistit péči o nemocné 

a tyto izolovat ve snaze o eliminaci dalšího šíření 
nemoci byla na začátku července (nejpozději 
3. 7.) zřízena v budovách škol provizorní ne�
mocnice, přičemž v budově obecné školy, tj. 
dnešního gymnasia, se nalézala lůžková část, 
vedle v měšťanské škole, nynějším IC a knihov�
ně, byla kuchyně, sklady potravin, ubytování pro 
některé ošetřovatelky apod. Na zřízení nemoc�
nice přispěli svými dary lidé z různých míst re�
publiky, kteří se o situaci v Rájci dozvídali z tisku 
i z rozhlasu. Rozmanití dárci vypomáhali každý 
dle svých možností – věcnými i finančními dary. 
Asi největším od této skupiny dárců byl finanční 

18. 6. čtvrtek v 18 hod  BIOSCOP
96 HODIN: ZÚČTOVÁNÍ

Bývalý člen elitních jednotek Bryan Mills 
(Liam Nelson) se proti své vůli ocitá znovu 
v akci. Ryanův sen, užívat si poklidného života, 
se nenávratně rozplývá. Jeho manželka Lenore 
je nalezena brutálně zavražděna. Z její smrti je 
podezřelý právě Bryan. Podaří se mu uniknout 
zatčení a stává se lovnou zvěří všech policejních 
jednotek v USA. Po jeho stopě se neúnavně 
vydává detektiv Frank Dotzler (Forest Whitaker). 

Svou vytrvalostí donutí Bryana opět použít jeho 
„zvláštní soubor dovedností“. V nemilosrdném 
souboji musí Bryan dokázat svoji nevinu a vy�
pátrat skutečného vraha. V ohrožení se ocitá to 
jediné, co mu v životě zbylo – dcera Kim.
Akční film Francie  Premiéra 15. 1. 2015
Vstupné 50,- Kč  108 minut

RŮZNÉ
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Josefa Binky (1905 –1953). Robert Rašovský, 
později řadu let pracující na rájecké poště, jezdí�
val pro léky a různé potřeby, nebo jednal s úřady 
a zajížděl proto někdy i do vzdálených míst – 
pro pomoc Rájci intervenoval kupř. až v Praze 
na Ministerstvu zdravotnictví. Cestoval nejen 
vlakem, ale využíval také nákladní automobil 
na dřevoplyn, který mu poskytl zaměstnavatel 
Josef Binka.

Nemocnice ve škole brzy nedostačovala, 
a proto byla 11. 7. zřízena její pobočka v tzv. 
Pilské vile č. 195, tedy v budově nynějšího 
zdravotní střediska, kde byli umisťováni rekon�
valescenti na dobu bakteriologického vyšetřo�
vání, a potom rekonvalescenti nacházející se 
dosud v domácím ošetřování. Pro své potřeby 
– zejména vybudování nutného zázemí – za�
brala ještě nemocnice blízký, pile rovněž pat�
řící obytný dům č. 190, který podnik v pozdější 
době odprodal a dnes je v soukromém vlast�
nictví. Oboje budovy byly pronajaty od národní 
správy podniku Georg Barthel – Mährische 
Holzindustrie, jehož název byl již v té době 
počeštěn na Moravský dřevoprůmysl. V epi�
demických nemocnicích ve školách a Pilské 
vile byli soustředěni nejen pacienti z Rájce, ale 
i z některých okolních obcí, kde se v menší míře 
tyfus rovněž objevil. Šlo především o Jestřebí, 
Bořitov, Černou Horu, Kuničky, Dolní Lhotu 
a některé další. Po onemocnění MUDr. Musila 
nyní obětavě pečoval o nemocné doslova bez 
oddychu MUDr. Schuch. Záhy byli do obce po�
sláni ještě tři epidemičtí lékaři MUDr. Miroslav 
Pospíšil (1910 –?), MUDr. Vladimír Ticháček 
(1913 –?) a MUDr. František Julínek (1913 –?), 
vydatnou a nezanedbatelnou pomocí přispěli 
zdravotníci Rudé armády, zejména epidemio�
log pplk. Kuzminskij se svým štábem, zřídivší 
v Rájci v domě č. 251 bakteriologickou stanici 
a laboratoř, kterou vedla vojenská lékařka An�
tonova. Pro obec poskytli též pojízdný parní 
dezinfektor. Kromě toho velení Rudé armády 
přispívalo k zásobování léčivy, což vše zname�
nalo nemalou pomoc, neboť léků i nemocničního 
zařízení byl v této těsně poválečné době velký 
nedostatek a zajišťování nutných potřeb bylo 
častokrát dosti obtížné. O nemocné se během 
epidemie dále staralo 21 ošetřovatelek a v růz�
ných nutných věcech vypomáhali i dobrovolníci 

z řad obyvatelstva. Vrchním lékařem byl úředně 
ustanoven MUDr. Schuch.

Epidemie vrcholila na začátku srpna, kdy 
počet nemocných překročil čtyři stovky a počet 
obětí dosáhl 33 osob. Téměř denně – a některé 
dny i vícekrát – zvonil umíráček, pohřby byly 
rychlé a prosté, jen za účasti nejbližší rodiny. 
Nemocné v domácnostech a nemocnicích na�
vštěvoval pravidelně farář P. Richard Toncr 
(1884 –1974), který poskytoval věřícím paci�
entům duchovní útěchu i poslední pomazání.

Aby se zamezilo šíření nemoci do soused�
ních obcí, byl Rájec 5. 7. 1945 uzavřen do ka�
rantény, a to dle výnosu vydaného téhož dne 
předsedou MNV Antonínem Vladíkem na zákla�
dě nařízení ONV v Boskovicích čj. 3679/2 a čj. 
3701, obé z 3. 7. 1945. Byla zakázána veškerá 
shromáždění, návštěvy kina, kulturní, společen�
ské i sportovní akce, obec nesměl nikdo opustit 
a kdo do ní během karantény vstoupil, nesměl 
do odvolání odejít. Zákaz se vztahoval i na ná�
boženská shromáždění, která byla omezena 
a povolovaly se pouze „tiché mše“, obdobně 
tomu bylo v případě konání pohřbů. Výjimkou 
nebyli ani lidé dojíždějící do zaměstnání mimo 
obec, kteří museli setrvat doma. ONV ve výše 
uvedeném výnosu zároveň připomenul, aby 
obec tyto osoby obeznámila s jejich nárokem 
na částečnou náhradu mzdy, ušlé během ka�
rantény. Zákaz odcházet do zaměstnání mimo 
obec se původně vztahoval pouze na osoby 
z rodin, kde se vyskytl tyfus, nicméně vzápětí, 
už 9. 7. 1945, vydal ONV v Boskovicích dopl�
ňující nařízení, jímž zákaz rozšířil na všechny 
osoby dojíždějící či docházející do zaměstnání 
mimo obec, a to i z rodin, kde se tyfus nevyskytl. 
V rámci bezpečnostních opatření byly odesílané 
dopisy přežehlovány žehličkou či pečeny v trou�
bě, bylo zakázáno z obce vyvážet a prodávat 
potraviny, které je možné konzumovat tepelně 
neupravené, tj. hlavně mléko a mléčné výrobky, 
ovoce, zeleninu, nasbírané lesní plody, ale třeba 
i pečivo. Na hranicích obce byly rozmístěny 
hlídky a výstražné tabulky.

Dodatečně byl ještě 10. 7. 1945 vydán ZNV 
v Brně zákaz koupání v říčce Býkovce a v řece 
Svitavě od Rájce až po hranice okresu a dále 
až do Brna, o čemž byl uvědomen nejen ONV 
v Boskovicích, ale též ONV v Brně pro okres 
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Brno�venkov.
Karanténa se nakonec protáhla až do 16. 8., 

kdy teprve byla odvolána poté, co se epidemii 
podařilo dostat pod kontrolu a nové případy se 
objevovaly už jen v malé míře – mezi 3. a 14. 8. 
bylo evidováno jen 6 nových nemocných, po�
slední z nich 5. 8. Později se v intervalu do 20. 8. 
1945 objevily ještě tři další nové případy, ovšem 
již (udánlivě) definitivně poslední. Tento malý 
nárůst výrazně kontrastuje s počátečním sta�
vem epidemie, kdy počty nemocných narůstaly 
doslova skokově po desítkách, vždyť kupř. mezi 
15. a 30. 6. bylo zjištěno 99 nových případů 
onemocnění, a třeba mezi 14. a 21. 7. přibylo 
59 nových případů!

Po odvolání karantény tedy byla obec po té�
měř měsíci a půl opět otevřena pro pohyb osob, 
stále však zůstal v platnosti zákaz jakýchkoliv 
veřejných akcí, při nichž dochází k shromažďo�
vání lidí – zákaz trval do 30. 8. 1945 s tím, že 
pro případ potřeby bude prodloužen, k čemuž 
ale již nedošlo. O tom všem byli zástupci rájecké 
obce uvědomeni ONV v Boskovicích nejprve 
ústně, načež ONV vydal dodatečně 17. 8. 1945 
příslušný výměr.

Přestože byla v době uvolnění karantény 
epidemie považována za zdolanou, zůstávalo 
ještě v provisorních nemocnicích 131 paci�
entů. Strach z epidemie v okolí ale přetrvával 
i po ukončení karantény, takže se například 
stávalo, že když přijel do zdejší stanice 
osobní vlak, vylidňovaly se vozy, do kterých 
ráječtí občané nastoupili a ostatní pasažéři 
z obavy před nákazou přesedali do vagónů, 
kam nikdo z rájeckých nepřistupoval…

K šíření nemoci přispívalo suché, hor�
ké léto s tropickými teplotami v červenci 
i srpnu. Kolem 13. 7. dosahovala úmorná 
vedra ke 39 –42 °C na slunci a vrcholila 
kolem 19. 7., kdy bylo na slunci až 45 °C. 
Ubíjející vedra také ještě více ztěžovala 
namáhavou práci lékařů a ošetřovatelek, 
kteří v době vrcholící epidemie pracovali 
doslova do úmoru, s minimem odpočinku.

Potom, co se podařilo epidemii kolem 
20. 8. zdolat a nemocných postupně ubýva�
lo, byla na konci srpna zrušena nemocnice 
v budově školy, kde se započalo s desin�
fekcí a přípravou na zahájení výuky. Re�

konvalescenti byli nadále soustředěni v Pilské 
vile a postupně propouštěni domů. 18. 10. 1945 
v Pilské vile setrvávalo ještě 40 rekonvalescen�
tů, k 20. 11. již pouze 15 rekonvalescentů. Nové 
případy se už neobjevovaly, ustala také vlna 
téměř každodenních úmrtí. Posledním rájec�
kým občanem zemřelým při epidemii tyfu byl 
15. 9. 1945 22letý Jiří Strnka z č. 144, za vůbec 
poslední oběť epidemie je považována Marie 
Pospíšilová, 79letá stařenka z Ráječka č. 205, 
která zemřela 6. 10. 1945. Dlužno ale pozna�
menat, že nemoc měla u některých osob velmi 
těžký průběh a byť se tito lidé uzdravili, v něko�
lika případech se ještě dlouhou dobu – i v řádu 
roků – potýkali s následky onemocnění na svém 
zdraví a organismu. Nouzová nemocnice v Pil�
ské vile byla od 1. 10. změněna na filiálku zem�
ské nemocnice v Brně a nakonec k 31. 1. 1946 
zrušena. Zbývajících několik rekonvalescentů 
bylo převezeno do Zemské nemocnice u sv. 
Anny v Brně. V souvislosti s ústupem epidemie 
byl praktický lékař MUDr. Karel Schuch zproštěn 
k 1. 11. 1945 funkce epidemického lékaře a zá�
roveň byl až do odvolání ustanoven substitutem 
pro zdravotní obvod rájecký, čili zástupcem 
obvodního lékaře MUDr. Viléma Musila, který 
stále setrvával v rekonvalescenci. Jako jeho 
zástupce ovšem působil již od 3. 7. 1945, kdy 
MUDr. Musil onemocněl.

Petr Sychra

RŮZNÉ

Praktický a později  
obvodní lékař  

MUDr. Karel Schuch 
(1909 –1974)  

působil během epidemie 
jako vrchní  

epidemický lékař
(Archiv rodiny Schuchovy)

Obvodní lékař  
MUDr. Vilém Musil 

(1901 –1983)  
se při péči o nemocné 
sám tyfem nakazil a 

prodělal velmi těžkou 
formu onemocnění.

(Archiv rodiny Zaoralovy)

Pokračování příště
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Usnesení č. 1a
Rada města rozhodla pronajmout panu Zouha�
rovi část pozemku parc. č. 824 ostatní plocha 
o výměře 42 m2 v k. ú. Jestřebí k zeměděl�ú. Jestřebí k zeměděl� Jestřebí k zeměděl�
ským účelům. Nájemní smlouva bude uzavřena 
na dobu neurčitou s tříměsíční výpovědní dobou 
za nájemné 1 Kč/m2/rok.

Usnesení č. 1b
Rada města projednala žádost paní Malíkové 
o pronájem prostor k podnikání v domě na ul. 
Komenského 624, Rájec�Jestřebí a o vydání 
souhlasu s provedením úprav objektu. Rada 
města konstatuje, že prostory zamýšlené 
k pronájmu jsou předmětem nájemní smlou�
vy. Z uvedeného důvodu nelze prostory 
pronajmout žadatelce a jejich užívání lze řešit 
pouze se souhlasem pronajímatele na základě 
podnájemní smlouvy, nebo omezením rozsahu 
předmětu nájemní smlouvy. Místnost nelze 
pronajmout bez provedení stavebních úprav.

Usnesení č. 2
Rada města na základě žádosti paní Navrátilové 
souhlasí s ukončením nájemní smlouvy na část 
pozemku parc. č. 2012/3 ostatní plocha o výměře 
cca 500 m2 v k. ú. Rájec nad Svitavou dohodou 
ke dni 30. 04. 2015. Nájemce uhradí poměrnou 
část nájemného za rok 2015 ve výši 83 Kč.

Usnesení č. 3
Rada města rozhodla zveřejnit záměr prodat 
pozemek parc. č. 848/38 orná půda o výměře 
299 m2 v k. ú. Jestřebí (stavební pozemek na ul. 
Jana Stříže).

Usnesení č. 4
Rada města souhlasí s uzavřením Smlouvy 
o zřízení věcného břemene s E. ON Distribuce, 
a. s., České Budějovice pro stavbu „Jestřebí – 
TS Chaty“ na pozemcích města parc. č. 929/3, 
935/11 a 935/1 v k. ú. Jestřebí za jednorázovou 
úplatu 7.000 Kč + DPH (příloha č. 1).

Usnesení č. 5a
Rada města rozhodla zveřejnit záměr zřídit věc�
né břemeno pro E. ON Distribuce, a. s., České 
Budějovice – služebnost umístění distribuční 
soustavy – kabel VN, podpěrný bod VN, kabel 
NN na pozemcích města parc. č. 1219 (o cel�č. 1219 (o cel� 1219 (o cel�

kové výměře 584 m2), parc. č. 1187 (o celkové 
výměře 19 992 m2), parc. č. 1225 (o celkové 
výměře 4 138 m2), parc. č. 1210 (o celkové 
výměře 366 m2), všechny ostatní plocha, a dále 
na pozemcích parc. č. 1211 orná půda (o cel� parc. č. 1211 orná půda (o cel�
kové výměře 1 201 m2), parc. č. 1209 trvalý 
travní porost (o celkové výměře 318 m2) a parc. 
č. 1208 vodní plocha (o celkové výměře 763 m2), 
všechny pozemky v k. ú. Holešín.
Služebnost se týká stavby „Doubravice, TS 
Zahradnictví, kabel NN“.

Usnesení č. 5b
Rada města souhlasí se stavbou uložení kabelu 
VN dle dokumentace stavby „Doubravice TS, 
Zahradnictví, kabel NN“ pro E. ON Distribuce, 
a. s., České Budějovice v ochranném pásmu 
lesního pozemku parc. č. 1195 v k. ú. Holešín.

Usnesení č. 5c
Rada města rozhodla zveřejnit záměr prodat 
část pozemku parc. č. 1211 orná půda o výměře 
cca 23 m2 (z celkové výměry 1201 m2) v k. ú. 
Holešín pro výstavbu trafostanice v rámci stavby 
„Doubravice TS, Zahradnictví, kabel NN“.

Usnesení č. 6
Rada města projednala žádost Ing. Vernera 
o bezplatné užívání části pozemku parc. 
č. 187/1 v  k. ú. Rájec nad Svitavou k parkování 
osobního automobilu. Rada města souhlasí 
s bezúplatným užíváním části pozemku parc. 
č. 187/1 ostatní plocha o výměře cca 12 m2 
v k. ú. Rájec nad Svitavou před rodinným domem 
žadatele v ulici V Úzkých č. p. 288, Rájec�
Jestřebí s tím, že žadatel zbuduje odstavnou 
plochu pro osobní automobil na vlastní náklady.

Usnesení č. 7
Rada města projednala žádost paní Macha�Macha�
nové o povolení parkování před domem na ul. 
9. května 122 v Jestřebí. Rada města sou-
hlasí s bezúplatným užíváním části pozem�
ku parc. č. 1147 ostatní plocha o výměře cca 
11,5 m2 v k. ú. Jestřebí před rodinným domem 
žadatelky č. p. 122 s tím, že paní Machanová 
zřídí zpevněnou odstavnou plochu pro osobní 
automobil na vlastní náklady.

USNESENÍ

U S N E S E N Í 

ze schůze rady města Rájec-Jestřebí dne 13. 04. 2015
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Usnesení č. 8
Rada města rozhodla uzavřít nájemní smlouvu 
na byt č. 14 v bytovém domě Komenského 505, 
Rájec�Jestřebí s paní Stloukalovou.

Usnesení č. 9
Rada města souhlasí s ukončením nájmu bytu 
č. 13 v domě na ul. Erbenova 400, Rájec�Jestře�
bí, užívaného paní Škodovou, dohodou ke dni 
31. 05. 2015.

Usnesení č. 10
Rada města souhlasí s uzavřením Dodatku č. 2 
ke smlouvě o dílo ze dne 29. 10. 2014 s Ivanem 
Kopřivou, Lhota Rapotina č. 92 na provedení 
víceprací na stavbě „Zateplení objektu MŠ II 
Rájec�Jestřebí“ (příloha č. 2).

Usnesení č. 11
Rada města na základě žádosti Českého svazu 
včelařů, o. s., Základní organizace Doubravice 
nad Svitavou rozhodla poskytnout žadateli 
dotaci ve výši 2.500 Kč (příloha č. 3).
Usnesení č. 12
Rada města projednala cenové nabídky 
na „Revitalizaci vzrostlých stromů na hrázi 
podél řeky Svitavy od pomníku padlých po RD 
Chloupků“ a vybrala na realizaci akce firmu 

Péče o stromy, Milan Dvořáček, Boskovice, kte�
rá podala nejvýhodnější nabídku (příloha č. 4).

Usnesení č. 13a
Rada města projednala žádost České televize 
Brno, Běhounská 18, Brno o pomoc při 
zastavování dopravy na komunikaci přiléhající 
k objektu dolního zámku na ul. Blanenská 3, 
Rájec�Jestřebí v souvislosti s natáčením seriálu 
ve dnech 19. 04., 22. 04. a 23. 04. 2015 a za� 04., 22. 04. a 23. 04. 2015 a za�
jištění hasičského dohledu při nočním natáčení 
19. 04. 2015 a natáčení 22. 4. 2015. Rada 
města souhlasí s pomocí při koordinaci dopravy 
v době natáčení České televize Brno v našem 
městě a se zajištěním hasičského dohledu při 
nočním natáčení dne 19. 04. 2015 a 22. 4. 2015.

Usnesení č. 13b
Rada města projednala žádost Sboru dob�Sboru dob�
rovolných hasičů Holešín o vydání souhlasu 
s umístěním sídla spolku. Rada města souhlasí 
s umístěním sídla spolku Sboru dobrovolných ha�
sičů Holešín v  budově ve vlastnictví města Rájec�
Jestřebí – v  obecním domě Holešín č. p. 77.

Mgr. Romana Synakieviczová v. r.  Zdeněk Vašíček v. r.
 starostka  místostarosta

• Instalatér FALTA 
  topení – plyn – voda – odpady
 Jiří Falta, Šafranice 379, Rájec�Jestřebí, 
 tel.: 736 444 202, www.instalater�falta.cz
 e�mailová adresa: falta�jiri@seznam.cz

• Truhlářství Němec Rájec-Jestřebí   
zakázková výroba nábytku, kuchyně, 
vestavěné skříně, bytový a kancelářský 
nábytek, návrhy a design nábytku. 

 Více na www.truhlarstvi�nemec.cz 
Kontakty: Tel. č. pevná linka: 516 432 751, 
mobilní č.: 731 114 489, 

 e�mail: Info@truhlarstvi�nemec.cz.

INZERCE
CENY INZERCE VE ZPRAVODAJI:

Plošná inzerce:
 celá strana 960,� Kč 
 ½ strany 480,� Kč
 ¼ strany  300,� Kč

Řádková inzerce:
 Jeden řádek 36,� Kč
Uzávěrka:  vždy do 15. dne v měsíci
Distribuce:  vždy v prvních dnech měsíce

Ceny jsou uvedeny bez DPH,  
k ceně bude připočtena platná sazba DPH

USNESENÍ

•  WELDING STARS s. r. o. – kovovýroba, 
zpracování nerezi, topenářské práce, 

 vodoinstalatérské práce, solární systémy pro 
ohřev TUV a přitápění. 

 Provozovna: Blanenská 86, areál ZERA. 
 Kontakt: Petr Malík, tel. č.: 725 339 361

ŘÁDKOVÁ INZERCE • Mladí manželé hledají ke koupi rodinný 
dům v Rájci nebo v okolní obci.  
Opravy nám nevadí, nabídněte prosím. 
Tel.:774 193 566

• Koupím větší byt nebo starší dům 
v Rájci�Jestřebí. K trvalému bydlení.  
Tel.: 720 598 284
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NEJŠIRŠÍ VÝBĚR ZA NEJLEPŠÍ CENY!

Kotlový gril  
Montana
na dřevěné uhlí, grilovací 
plocha cca ∅ 46 cm,  
smaltovaný povrch,  
rozměry: 48 x 55 x 85 cm

1.150,-

Kotlový gril  
Los Angeles
na dřevěné uhlí, grilovací 
plocha cca ∅ 47 cm,  
víko smaltováno,  
teploměr v poklopu, 
rozměry:  
59 x 53 x 91,5 cm

1 x stůl                   8.490,-/ ks

6x židle  2.290,-/ ks

2x poloh. křeslo  3.590,-/ ks

 29.410,-

9-dílný set 27.410,-

ušetříte 2.000,-

Zahradní nábytek Jasmín
konstrukce z hliníku odolného proti korozi, práškově lakováno 
v antracitové barvě, eukalyptové dřevo s certifikátem FSC, 
roztahovací stůl 180 – 240 x 100 cm, stohovatelná židle, 
polohovací křeslo

Zahradní nábytek Maja/ Neila
stůl Maja, 160 x 90 cm, konstrukce z hliníku odolného  
proti korozi, povrchová úprava práškově lakováno, deska stolu polywood 5.490,-
stohovatelné křeslo Neila, ocelová konstrukce, výplet PE-ratan 895,- Modulový rošt

3.390,-

Plynový gril Sydney
3 nerezové hořáky, práškově lakovaný povrch, hlavní 
grilovací plocha: 60 x 45 cm, rozměr: 127 x 60 x 112 cm

6.990,-

Brno – Ivanovice, Řečkovická 3 • Brno, Strážní 7 • www.bauhaus.cz
Tato nabídka platí od 1. 6. do 30. 6. 2015 nebo do vyprodání zásob. Ceny jsou uvedeny včetně DPH. Platí pro obvyklé množství jedné domácnosti. Chyby a změny jsou vyhrazeny.

BRNO

15-06 RajecJestrebi 130x180 BW.indd   1 15.05.15   12:20



25. 4. 2015 Měření karolínského modřínu.
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Více informací
k soutěži
najdete uvnitř
zpravodaje.
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